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«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info, 
в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

БЛИЦ

ЛІСТ З РЭДАКЦЫІ

Не згубім «Народную Волю»!
Шаноўныя чытачы! Паважаныя валанцёры!
Усе, хто можа ўзяць удзел у выратаванні «Народнай 

Волі»!
Наступіў час, калі лёс незалежнай газеты залежыць 

толькі ад Вас. Паколькі ўжо каторы месяц выданне не мае 
даходаў ад рэалізацыі праз «Белпошту» і «Белсаюздрук», 
то рэдакцыя ў чарговы раз звяртаецца да Вас, дарагія 
прыхільнікі свабоднага слова, з просьбай: дапамажыце!

Толькі разам мы зможам уратаваць «Народную Волю». 
Ёсць некалькі спосабаў пералічыць грашовыя сродкі (даём 
рэквізіты ў рускай транскрыпцыі):

1.Через ЕРИП:
СМИ – Н (просто буква) – «Народная Воля» – 

Добровольные взносы.
2.Через БАНК:
ИЧУП «Народная Воля». 22030 г.Минск, ул.Энгельса, 34а
р/с BY08 PJCB 3012 0065 3510 0000 0933,
Код PJCBBY2X, ЦБУ 113 «Приорбанк» ОАО, г.Минск
УНП 100961759, ОКПО 37381505
Загадзя выказваем шчырую ўдзячнасць!

Вы – з «Народнай Воляй»,
«Народная Воля» – з Вамі!

Не так давно председатель Совета Республики Наталья Кочанова  
в одном из своих комментариев сказала: «Мы хотим сделать всё,  

чтобы в стране были мир и спокойствие».
Прекрасные слова! Только вот сегодняшнюю ситуацию в стране  

никак нельзя назвать стабильной – почти каждый день новое информационное 
потрясение!

«Народная Воля» поинтересовалась у некоторых известных персон:

Что нужно сделать,  
чтобы в Беларуси царили мир  

и спокойствие?

Скандальное  
приземление

Репрессии гонят людей  
с родной земли

НАЦИОНАЛЬНАЯ КАТАСТРОФА

Александр ВОЙТОВИЧ, академик, экс-глава 
Национальной академии наук Беларуси:
– Август минувшего года вверг страну в глубокую 

пучину кризиса и обострил всё, что только можно было! 
И всё из-за того, что были проведены президентские 
выборы, в честности и прозрачности которых обще-
ственность сомневается до сих пор.

Это очень непростой кризис, нам придется долго и 
трудно из него выходить. Единственный выход, на мой 
взгляд, – провести новые президентские выборы. Но не 
по правилам госпожи Ермошиной и местных вертикаль-
щиков, а максимально прозрачные, чтобы все понимали: 
подсчет голосов будет честным, и условия будут одина-
ковы абсолютно для всех кандидатов.

Строить нужно новую страну, с новыми правилами. 
Потому что сейчас у нас в некоторых случаях действуют, 
я сказал бы, средневековые правила. 

Другого сценария у меня нет. Это самый реальный. 
Пока остается этот режим – ничего не изменится. Вы же 
видите, что сегодня власть будто специально всё больше 
и больше нагнетает ситуацию. Вместо того чтобы разру-
ливать все проблемы, она их, наоборот, обостряет…

Анатолий АЛАЙ, режиссер-
кинодокументалист, народный артист 

Республики Беларусь:
– Нужно всем сторонам найти способ, чтобы объеди-

ниться. Именно в объединении наша сила! Надо искать 
и находить компромиссы – и власти, и оппозицион-
ным лидерам. Нужно обязательно мирным путем искать 
выходы из сложившихся проблем!

Андрей ДМИТРИЕВ,  
сопредседатель кампании «Говори правду», 

кандидат в президенты Беларуси  
на выборах 2020 года:

– Отпустить политзаключенных, прекратить поли-
тические репрессии в отношении людей, остановить 
наступление на бело-красно-белый флаг. Нельзя людей 
привлекать к ответственности за то, что они одеты в 
одежду якобы не той расцветки. И нужно наконец начать 
нормальный политический диалог, но только не выду-
манный, среди сторонников власти, а реальный!

Юрий ВОСКРЕСЕНСКИЙ, политолог:
– Позиция моя не изменилась с момента выхода из 

следственного изолятора: обществу нужно перевернуть 
страницу. Спокойно, без давления внешних сил провести 
конституционные изменения, которые вернут норму об 
ограничении президентского срока – на этом настаивали 
некоторые граждане нашей страны. Также необходимо, на 
мой взгляд, допустить к государственной системе печати 
и распространения негосударственные издания – в част-
ности, «Народную Волю» и «Комсомольскую правду» в 
Беларуси», которые отражают мнение значительной части 
белорусского общества, и эта часть общества имеет пра-
во на то, чтобы их мнение было услышано и отражено. 
Естественно, всё должно быть в рамках закона, но я и не 
помню, чтобы к этим изданиям были какие-то претензии.

И самое главное – принятие решения об амнистии 
или помиловании (это могут быть разные варианты), 
если задержанные или уже осужденные люди готовы 
принять эту амнистию или помилование.

Вот эти все шаги, на мой взгляд, должны привести 
к миру и согласию в стране. Но боюсь, что сейчас мы 
участвуем в большой геополитической игре, и Беларусь – 
разменная монета или карта, фигурка в шахматной пар-
тии больших и глобальных игроков. Поэтому нам могут 

просто не дать прийти к примирению и согласию.
Но в любом случае шаги навстречу должны быть как 

с одной стороны, так и с другой. Если и власть, и оппо-
зиция будут стоять каждый на своем, то примирения 
не будет, и под угрозой окажется стабильность поли-
тической системы и даже независимость страны. Если 
представители оппозиции считают себя умнее, добрее 
и милосерднее, то они могут предложить власти свою 
помощь, особенно в нынешней непростой ситуации.

Евгений ПРЕЙГЕРМАН, руководитель 
экспертной инициативы «Минский диалог», 

экономист:
– Я даже не знаю, как ответить…
Год назад я предлагал всем одуматься и понять, к 

чему мы придем, если будет лобовое столкновение. Тогда 
найти какие-то точки соприкосновения было легче. 
Сейчас произошло то, чего я боялся. Когда идет лобовое 
столкновение с авторитарным государством, нет пред-
посылок ожидать, что победит не авторитетное государ-
ство, которое к тому же поддерживается Россией. В этом 
столкновении может быть много жертв, но самая главная 
– белорусская государственность.

При любом подобном столкновении отключается дол-
госрочное планирование – и у власти, и у всех остальных.

К сожалению, мне кажется, что пока власть не почув-
ствует, что пора остановиться, потому что она одержала 
сокрушительную победу, найти новые точки соприкос-
новения будет сложно.

Но оппоненты не согласятся на перемирие на основе 
капитуляции хотя бы потому, что одни сидят в тюрьме и 
у них нет права голоса, а другие выдворены из страны и у 
них совершенно иная повестка дня. И даже если кто-то из 
них и предложит капитуляционную повестку дня, то она 
не будет поддержана другими представителями оппозиции.

Если в ближайшее время не произойдет ничего тако-
го, что вообще выкинет нас в некую полную трагичность 
с точки зрения государственности, то остается только 
ждать, когда власть выпустит пар, немного успокоится 
и тогда уже начнет думать о завтрашнем дне. А когда 
это произойдет с учетом беспрецедентного взрыва – мне 
сказать сложно.
Владимир ГОНЧАРИК, экс-глава Федерации 

профсоюзов, единый кандидат  
от оппозиции на пост президента Беларуси 

на выборах 2001 года:
– В первую очередь нужно объединить народ. Перестать 

применять силовые методы к тем, кто имеет другое мне-
ние. Восстановить судебно-правовую систему. Освободить 
политзаключенных, выполнить обещания по изменению 
Конституции и провести новые выборы с учетом демо-
кратических норм. Я, кстати, надеюсь, что очередные 
президентские выборы пройдут без участия Александра 
Лукашенко. И тогда, думаю, всё встанет на свои места.

Еще не надо, мягко говоря, оболванивать народ кру-
глосуточной грубой пропагандой о том, что кругом одни 
враги. Нужно искать друзей! Совершенно никуда не 
годится, что Беларусь в последнее время переругалась 
почти со всеми странами. Не надо делить белорусов на 
экстремистов, мерзавцев, сторонников власти. То, что 
сейчас происходит, может привести к серьезному заболе-
ванию общества, психика многих белорусов может быть 
серьезно нарушена государственной пропагандой, мы 
уже проходили период, когда все писали доносы друг на 
друга. Не стоит к этому возвращаться.

Марина КОКТЫШ.

Какой многозначительный снимок: 
известный белорусский общественный 
деятель Илья Добротвор и пятеро его 
детей покидают родину, свою люби-
мую Беларусь. Сидят в салоне само-
лета, улыбаются. Что называется, дер-
жат марку, показывают «викторию». 
Буквально через несколько часов они 
станут даже не эмигрантами, нет. Они 
станут политическими беженцами. 
Уезжают из страны не по свободно-
му выбору, а спасая жизни, опасаясь 
физической расправы.

Страх репрессий со стороны 
власти опять, как и некогда после 
знаменитых национальных вос-
станий XVIII–XIX веков, заставля-
ет моих соотечественников массово 
подниматься с насиженных гнезд. 
Нас опять гонят с родной земли. То 
российское самодержавие, царское 
правительство, а теперь – дожили! 
– «родная», выкормленная собствен-
ным народом белорусская диктатура.

Мы что, прокляты небом?
Отец пятерых детей Илья 

Добротвор, журналист-фрилансер 
и активист, сделал это прощальное 
фото прямо на борту самолета и 
выложил его в соцсети. Это было 
всего несколько дней назад. А улетал 
бы сегодня – возможно, поостерегся 
такой публичности. Теперь мы знаем, 
что власть могла бы тут же снарядить 
за инакомыслящим журналистом 
погоню, самолет мог и не долететь до 
границы, никогда не приземлиться за 
рубежом. У вас волосы на голове еще 
не шевелятся? Вы еще не свыклись 
с мыслью, что живете за колючей 
проволокой? Привыкайте. Ничего 
невозможного для преследования 
инакомыслящих для лукашенков-
ской власти нет, все законы морали 
и права у нас лицемерно попраны. 
Торжествует произвол.

Жену Ильи Добротвора, напри-
мер, наказали непомерным, каким-
то космическим штрафом в 5800 
рублей только за то, что она за 
стеклом окон собственной кварти-
ры выставила портреты Виктора 
Бабарико, Светланы Тихановской, 
Марии Колесниковой. Женщину 
моментально вызвали на допрос, в 
квартире производили обыск. Ей 
пришлось спасаться бегством из 
страны, оставив пятерых детей на 
мужа. Но подростки не должны 
расти без матери. Тем более что 
их отец, честный человек и журна-
лист Илья Добротвор, тоже неод-
нократно задерживался при осве-
щении акций протеста. А недавно 
его вызывали в СК как свидетеля 

по уголовному делу. Что ему было 
делать, ждать нового задержания? 
Тогда детей бы забрали в приют… 
Илья, я считаю, разумно посту-
пил, что покинул Беларусь. Как и 
еще 13 тысяч человек, бежавших с 
родины начиная с августа 2020 года 
(эта цифра официально озвучена в 
конце минувшего года, теперь она, 
думаю, в несколько раз больше).

Лукашенко хорохорился, грозил-
ся обратно никого не принимать. Хм, 
вряд ли люди, испытавшие граждан-
ское унижение и прямое насилие над 
личностью на родине, станут вновь 
испытывать судьбу при этой вла-
сти. Разве они не найдут свое место 
за границей? Конечно, найдут. Ведь 
кого выживали и выживают из стра-
ны? Лучших! Не бомжей, не уломков, 
не уголовников, а, например, студен-
ческую молодежь – отличников, пре-
зидентских стипендиатов, победите-
лей международных олимпиад, буду-
щую, смею утверждать, элиту нации.

Еще заставили эмигрировать 
высококвалифицированных спе-
циалистов, людей с достоинством 
и позицией, личностей, которые 
не захотели покориться насилию 
и лжи. Это айтишники, менедже-
ры, врачи, музыканты, историки. 
Кстати, государство потратило на 
них, своих граждан, немалые сред-
ства, чтобы выучить, подготовить к 
профессии. Они, люди самого про-
изводительного во всех смыслах 
среднего возраста, сейчас в самом 
расцвете знаний и сил. И, конеч-
но, поднимались для переезда на 
чужбину целыми семьями, с деть-
ми – как тот же Илья Добротвор. 
Я вот с некоторой печалью думаю, 
что если моему коллеге Илье будет 
порой непросто, то его пятеро 
детей наверняка довольно быстро 
ассимилируются за границей. Они 

играючи отшлифуют иностранный 
язык, который и так, наверное, учат 
с первого класса. А еще и два новых 
добавят в копилку. И чужие обычаи 
незаметно войдут им в подкорку, 
как свои собственные, – в этом воз-
расте человек всё новое впитывает, 
как губка.

Жалко, что уезжают? Еще как! 
Будут ли они и тысячи других детей 
и подростков, покинувших сейчас 
страну с родителями, чувствовать 
себя в дальнейшем белорусами – 
особенно когда вырастут и полу-
чат добротное образование в мест-
ных университетах, найдут работу 
в свободном мире? Или же станут 
просто широко образованными 
европейцами, оставив Беларусь 
лишь где-то глубоко в сознании? 
Склоняюсь ко второму вариан-
ту, потому что в жизни немного 
места для идеализма. В общем, так 
или иначе, но мы сегодня теряем 
наше будущее. И кто через 25–30 
лет будет кормить белорусских ста-
риков? Население-то наше быстро 
стареет. А молодежью, как видим, 
наши верхи не дорожит. Они доро-
жат только своей властью.

Вот так в угоду политическому 
себялюбию, эгоизму, непомерным 
амбициям правящей когорты в 
который раз за свою историю обе-
скровливается белорусская нация. 
И это настоящая гуманитарная 
катастрофа!

А ведь всё могло быть ина-
че, если бы президентские выбо-
ры были проведены без массовых 
фальсификаций, честно, в соот-
ветствии с законом. Только восста-
новление в стране справедливости, 
запрет на репрессии принесут бело-
русам мир и спокойствие, и они не 
будут покидать родную землю.

Елена МОЛОЧКО.

МИРОВОЙ РЕЗОНАНС

То, что произошло в воскре-
сенье в небе над Беларусью, а 
затем в Национальном аэропорту 
Минск, обсуждается, как гово-
рится, всем миром. Какие толь-
ко интерпретации не слышны! 
И что досадно, международный 
резонанс не на пользу ни нашей 
стране, ни тем, кто пошел на то, 
чтобы развернуть самолет, кото-
рому оставалось долететь всего 
несколько десятков километров 
до конечного пункта приземления 
(Вильнюса), и под прицелом воен-
ного истребителя МИГ-29 выну-

дить его следовать в наш нацио-
нальный аэропорт.

Уверены, многое, связанное с 
этой операцией, еще станет извест-

но. И нам нет смысла заострять 
внимание читателей на тех много-
численных нестыковках, которые 
видны невооруженным глазом, 
когда перебираешь позавчераш-
ние, вчерашние и продолжающие 
поступать сообщения о скандаль-
ной посадке чужого самолета в 
Национальном аэропорту Минск 
и задержании главного редактора 
оппозиционного телеграмм-кана-
ла Романа Протасевича и его 
подруги Софии Сапего, студент-
ки Европейского гуманитарного 
университета.

Заметим только: гла-
ва ирландской компании 
Ryanair Майкл О’Лири так 
прокомментировал проис-
шествие:

– Решение властей 
Беларуси заставить само-
лет Ryanair приземлить-
ся в Минске в воскресенье 
и задержать журналиста 
было «угоном, поддерживае-
мым государством».

Руководство ПА ОБСЕ 
ждет объяснений от 
Беларуси и призывает к 

международному расследованию 
посадки самолета Ryanair и ареста 
журналиста.
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РАЗВІТАЛЬНЫЯ СЛОВЫ

Ён жыў Беларуссю, змагаўся  
за Беларусь і памёр за яе

Сдали нервы?
В сети появилась 

информация, что в 
лесополосе рядом с 
Брестом найден пове-
шенным полковник 
милиции в отстав-
ке, экс-начальник 
Управления внутрен-
них дел облисполкома 
Геннадий Войтович. 
По версии, получив-
шей огласку, уход из 
жизни этого извест-
ного в городе над 
Бугом человека объ-
ясняется суицидом.

Что могло спрово-
цировать трагедию? На этот вопрос преждевременно давать 
окончательный ответ. Но нельзя исключать такой фактор, 
как сложившаяся в Беларуси общественно-политическая 
ситуация. В августе прошлого года и в последующие месяцы 
Г.Войтович возглавлял всю областную милицию, и на него 
лег груз ответственности за подавление народных проте-
стов, вызванных фальсификацией президентских выборов. 
Понятно, к тем, кто жестко и беспринципно подавлял мир-
ные протесты, приходит осознание содеянного. Не исклю-
чено, что не выдержали нервы. Хотя, повторяем, это только 
одна из версий.

21 мая стала вядома, што ў Шклоўскай 
калоніі №17 памёр 50-гадовы гродзенскі аблас-
ны каардынатар руху «За Свабоду», сябра 
Партыі БНФ Вітольд АШУРАК. Папярэдне 
прычынай смерці назвалі спыненне сэрца, 
праводзіцца праверка.

Вітольд Ашурак жыў у невялікім гарад-
ку Бярозаўка Лідскага раёна. 18 студзеня 2021 
года яго асудзілі на пяць гадоў пазбаўлення волі 
ў калоніі агульнага рэжыму. Суд прызнаў яго 
вінаватым у арганізацыі дзеянняў, якія груба 
парушаюць грамадскі парадак, і ў нападзе на 
міліцыянера падчас акцыі пратэсту ў Лідзе 9 
жніўня 2020 года.

Яго смерць ускалыхнула многіх людзей 
у Беларусі. Сеціва запоўнена каментарыямі і 
здагадкамі. «Народная Воля» звярнулася да яго 
найбліжэйшых сяброў і пацікавілася, што яны 
думаюць пра яго смерць, а таксама якім Вітольд 
быў сябрам і наогул чалавекам.

Сяргей ПАНТУС, адзін з найбольш 
блізкіх сяброў Вітольда:

– Мы разам працавалі. Побач жылі. Вельмі 
цяжка прамаўляць гэтыя словы, разумею, што яго 
ўжо няма, а сэрца не прымае, не верыць.

Што датычыцца прычыны смерці, то варта пача-
каць, калі з’явіцца хоць нейкая інфармацыя. Ніколі 
раней на сэрца ён не хварэў. Ён у шпіталі толькі 
адзін раз ляжаў недзе на пачатку 1990-х, як вярнуўся 
з войска. А так ніколі на здароўе не скардзіўся.

А вось чалавечыя якасці Вітольда былі 
ўнікальныя. Спакойны, інтэлігентны, начы-
таны, сціплы, з ім было цікава размаўляць, 
асабліва на гістарычную тэматыку. Чалавек зусім 
неканфлікты, і калі мы часам спрачаліся, то было 
бачна, як моцна ён усё гэта перажываў. А тое, што 
жыў Беларуссю, змагаўся за Беларусь і памёр за 
яе, – гэта дакладна пра Вітольда.

Цяпер, калі людзі выкладваюць у сеціве лісты 
Вітольда з турмы, бачна, што ён ніколі не пісаў 

пра сябе, а толькі пра Беларусь. У гэтым і была 
яго сутнасць.

Юрый ДЗЯШУК, жыхар г.Бярозаўка:
– Я шмат часу праводзіў разам з Вітольдам, 

мы блізка сябравалі. Адносна яго смерці скажу, 
што цяпер ніхто не верыць у тое, што агучана 
афіцыйна. А праўда вельмі патрэбна ўсім нам.

Ён усё жыццё працаваў на будоўлі, быў зда-
ровым мужчынам, ніколі не скардзіўся на сэрца і 
наогул на здароўе.

Вітольд быў Чалавекам з вялікай літары. 
Паводле яго слоў, ён меў не стальны, а тытанавы 
стрыжань у сабе.

Нават з палітычнымі апанентамі ён заўсёды 
размаўляў карэктна, стрымана, усіх заўсёды 
называў на «вы». Людзі з іншымі поглядамі 
паважалі яго за гэтую прыстойнасць. І ён ніколі 
не адыходзіў ад правілаў чалавечай прыстойнасці.

А яшчэ Вітольд быў вельмі працавіты, калі 
патрабавалася, мог зняць апошнюю кашулю і 
аддаць таму, каму яна была больш патрэбна.

Цудоўны сябра быў, таварыскі, ніколі нікога не 
падмануў, чужога ні ў кога не ўзяў і хацеў для Беларусі, 
для Бярозаўкі, для Лідчыны толькі лепшай долі...

Віталь КАРАБАЧ, сябра Вітольда:
– Цяжка сказаць, што здарылася ў той калоніі, 

але думаю, што раней ці пазней усё стане вядома.
Я ж адзначу: сябрам і чалавекам Вітольд быў 

сапраўдным, больш такіх людзей сярод знаёмых 
я не ведаю.

Шчыры чалавек, што думаў, тое і казаў. У яго 
не было ніякіх хітрыкаў, ён нікога не падманваў. Я 
напачатку нават яго не разумеў, а потым стаў яго 
за прынцыповую пазіцыю паважаць.

Вітольд шмат мне дапамагаў у будаўніцтве, і 
ўсё па-сяброўску, без усякай карысці для сябе.

Вадзім САРАНЧУКОЎ, кіраўнік 
абласной арганізацыі Партыі БНФ:
– Смерць Вітольда – гэта вялікая страта як для 

Гродзеншчыны, так і для ўсёй Беларусі.
Абсалютна спакойны, упэўнены, перакананы 

ў тым, што ўсё робіць правільна, – вось такім 
Вітольд быў для ўсіх нас.

Што датычыцца яго смерці, то пакуль усе 
выказваюць здагадкі, а дакладнай інфармацыі 
няма. Я ж ведаю толькі тое, што раней у яго не 
было ніякіх сур’ёзных праблем са здароўем.

Міхал КАРНЕВІЧ.

ПОДРОБНОСТИ

ПЕЧАЛЬ

РуБАМ!

Хто заступіцца за Алеся Пушкіна?
Над маім пісьмовым сталом вісіць 

карціна – партрэт вялікай беларускай 
патрыёткі Зоські Верас на фоне старо-
га Гродна. Прычым горад выпісаны так 
мініяцюрна-падрабязна, што лёгка паз-
наюцца дзясяткі гістарычных будынкаў – 
ад падмытай Нёманам Каложы да Фары 
Вітаўта, узарванай у хрушчоўскія часы. 
Такое ўражанне, што мастак месцамі 
маляваў не пэндзлем, а адной-адзінай 
валасінкай ад пэндзля! Думаецца, Зосьцы 
Верас, якую пры жыцці пісалі Пётра 
Сергіевіч і Аляксей Марачкін, Вячка 
Целеш і Яўген Кулік, «гродзенскі» партрэт 
спадабаўся б асабліва – і гістарычнасцю 
сваёй, і падабенствам. Падабаецца ён і мне.

Аўтар партрэта – Алесь Пушкін, які 
амаль два месяцы знаходзіцца за кратамі. 
Ён быў арыштаваны проста на рышта-
ваннях Белрэстаўрацыі, зняты адтуль 
сілавікамі. У іх, як мы ведаем, рукі доўгія 
– і да пасажырскага самалёта на вышыні 
дзесяць кіламетраў могуць пры патрэбе 
дацягнуцца.

Прычынай арышту мастака стаў пар-
трэт Аўгена Жыхара – чалавека, які пасля 
Другой сусветнай вайны вёў збройнае зма-
ганне з савецкай уладай на Пастаўшчыне. 
Я прыглядаўся да таго партрэта і злева, 
і справа, стараючыся зразумець, у чым 
віна Пушкіна. На партрэце – паясная 
выява дзецюка з аўтаматам на грудзях (з 
савецкім ППШ), лозунгаў там ніякіх няма. 
Але Генеральная пракуратура чамусьці 
палічыла: гэтым творам Алесь Пушкін 
апраўдвае нацызм (ні больш ні менш!), што 
падпадае пад артыкул 130 Крымінальнага 
кодэкса. На мастака заведзена справа, след-
чыя, відаць, начамі не спяць, шукаючы, як 
абгрунтаваць абвінавачанне.

Але шукаюць яны леташні снег. Бо 
немагчыма знайсці тое, чаго няма. На 
карціне Пушкіна і пад мікраскопам не 
заўважыш ніякага апраўдання нацызму. 
Той партрэт – як канстатацыя. Быў такі 

Аўген Жыхар у гісторыі? Быў. Прызнаны 
ён Нюрнбергскім трыбуналам ці хоць бы 
беларускім местачковым судом ваенным 
злачынцам? Не прызнаны. То чаму ён не 
можа з’явіцца на жывапісным палатне?

Ах, Жыхар запляміў сябе 
супрацоўніцтвам з немцамі. А хіба мастак 
гэты малапрыемны факт на карціне 
адмаўляе? Не адмаўляе. То якім чынам ён 
апраўдвае нацызм? На грудзях у Жыхара 
Жалезны крыж не намаляваны.

Прабачце, на карцінах славутага пейзажы-
ста Вітольда Бялыніцкага-Бірулі – нямецкія 
танкі са свастыкай. А на палотнах не менш 

славутага Міхаіла Савіцкага (уганараванага, 
дарэчы, званнем Герой Беларусі) – эсэсаўцы. 
А аўтар герба БССР Валянцін Волкаў жыў 
у акупаваным Мінску і маляваў партрэты 
нямецкіх афіцэраў.

Калі сыходзіць з логікі тых, хто сён-
ня кіруе Генпракуратурай, іх усіх такса-
ма трэба асудзіць, хай сабе і пасмярот-
на. Публічна зганьбаваць ды забраць у 
Бялыніцкага-Бірулі персанальны музей у 
Магілёве, у Савіцкага – музей-галерэю ў 
Мінску, у Волкава – герб, які паслужыў 
правобразам тых, што красуюцца паўсюль 
на дзяржаўных фасадах.

Вось так – даць у зубы і звесці раху-
бы. Зразумела, на падобныя «рахубы» 
кіраўніцтва Генпракуратуры не пойдзе і 
даўно памерлых мастакоў з магіл «выкоп-
ваць» не будзе. Але чаму яно імкнецца 
«закапаць» Пушкіна?

Між іншым, сітуацыю з партрэтам 
Жыхара ўлада ўжо выкарыстала ў сваіх 
інтарэсах – у Гродне судовым рашэннем 
быў закрыты недзяржаўны Цэнтр гарад-
скога жыцця, дзе партрэт выстаўляўся. 
Той цэнтр для абласной вертыкалі быў 
як бяльмо на воку – аб чым задоўга да 
суда заяўлялі ў СМІ новаспечаны старшы-
ня аблвыканкама Уладзімір Каранік і яго 
намеснік па ідэалогіі Віктар Пранюк.

Непадкантрольная пляцоўка, дзе пра-
пагандавалася выключна нацыянальная 
культура і гісторыя, ім, відаць, дужа муля-
ла. І цэнтр закрылі, і мастака закрылі – у 
следчым ізалятары. Мастака таленавітага, 
пра такіх у народзе здаўна гаварылі: паца-
лаваны Богам.

Кім пацалаваныя Каранік з Пранюком? 
У лепшым выпадку – жонкамі. Адчуйце, як 
кажуць, розніцу.

Што яшчэ абурае ў гэтай сітуацыі – спа-
лоханае маўчанне Саюза мастакоў. За амаль 
два месяцы яго кіраўнік Глеб Отчык публічна 
не сказаў ні слова ў абарону арыштаванага 
калегі, які трапіў за краты менавіта за сваю 
творчасць. Падкрэслю: не за бел-чырвона-белы 
сцяг над сваёй хатай у Бабры (яго міліцыянты 
знялі ціхенька), не за мірныя шэсці (у якіх браў 
удзел), нават не за «экстрэмісцкія» шкарпэткі 
на нагах, а – за мастацкі твор.

Пра ганебнае маўчанне самай маса-
вай творчай арганізацыі ў краіне я 
пагаварыў нядаўна з адным мастаком. 
«А хто на тыя пратэстныя заявы сён-
ня зважае?» – пачуў ад суразмоўцы. І 
мусіў пагадзіцца: для ўлады, ачмурэ-
лай у сваім ваяўнічым цемрашальстве, 
заточанай на пагром усяго, што яшчэ 
варушыцца, заявы тыя – як мёртваму 

прыпаркі.
Але ж апроч заяў ёсць і іншыя спосабы 

падтрымкі. Хай бы Саюз мастакоў, напры-
клад, зладзіў выставу Алеся Пушкіна. Ці 
– арганізаваў у ягоным Бабры міжнародны 
пленэр. Ці – папрасіў сусветна вядомых 
мастакоў паўдзельнічаць у акцыі «Свабоду 
Пушкіну!». Усё гэта мела б шырокі роз-
галас і, магчыма, прынесла б хоць нейкі 
станоўчы вынік.

Калі паэта Іосіфа Бродскага саслалі ў 
Архангельскую вобласць, Жан-Поль Сартр 
не пагрэбаваў напісаць ліст Хрушчову. І 
будучага нобелеўскага лаўрэата тут жа 
вызвалілі.

Хто той аўтарытэтны сучасны Сартр, 
які заступіцца за Пушкіна? Ці шукае яго 
хто-небудзь? Відаць, не. Маўляў, Алесь 
і раней трапляў у падобныя сітуацыі, і 
гэтым разам неяк усё абыдзецца.

На жаль, хутчэй за ўсё не абыдзец-
ца. Злапомная ўлада, відаць, вырашыла 
паквітацца з мастаком за ўсё – і за вазок гною 
ля Адміністрацыі прэзідэнта, і за «пякель-
ную» фрэску ў Бобраўскай царкве. І, будзь-
це пэўныя, паквітаецца – пры ўсеагульным 
маўчанні, і ў першую чаргу з боку кіраўніцтва 
Саюза мастакоў. Як паквіталася ўжо шмат 
з кім. Былі б магчымасці – яна і Алесевага 
аднафамільца пасадзіла б на лаву падсудных. 
За што? А хіба не могуць падпасці пад сум-
навядомы дэкрэт №5 яго радкі: «Властитель 
слабый и лукавый, / Плешивый щеголь, враг 
труда, / Нечаянно пригретый славой, / Над 
нами царствовал тогда»?

Яшчэ як могуць. Гэтаксама, як падпаў 
пад артыкул 130 партрэт Аўгена Жыхара.

Так што пракурорам да адказнасці вар-
та прыцягваць абодвух Пушкіных. А то 
аднаму – «бронзы мнагапуддзе» на беразе 
Свіслачы, а другому – глухая камера ў 
вязніцы. У якой пакуль, на вялікі жаль, не 
чуцён гучны голас сяброўскай салідарнасці.

Міхась СКОБЛА.

Чем известен Кирилл 
Москаленко?

Несколько источни-
ков подтвердили СМИ, 
что полоцкий милицио-
нер, покончивший жизнь 
самоубийством, – это 
начальник изолятора 
временного содержания 
Полоцкого РОВД Кирилл 
Москаленко.

Он из Полоцка, 
родился в семье военных 
и пошел по стопам роди-
телей. Окончил Военную 
академию, служил во 
внутренних войсках.

Жена Кирилла Москаленко также носит погоны – служит 
в Полоцком РОВД начальником отделения по гражданству и 
миграции.

В семье двое детей, сын учится в Полоцком кадетском училище.
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ХТО ЁСЦЬ ХТО

ПАЛІТКуХНЯ

Что стоит за словами 
Романа Головченко?

Слышали? Премьер-министр Роман Головченко недавно заявил: «При росте промыш-
ленного производства сегодня у нас снижается уровень складских запасов. Его соотношение 
со среднемесячным объемом производства на 1 мая составили 59%. По сведениям на апрель 
было 61,2%. В целом улучшается финансовое состояние организаций реального сектора эко-
номики. Чистая прибыль превысила 3,3 млрд, при том что в первом квартале прошлого года 
мы имели чистый убыток в 5 млрд рублей. Сумма чистого убытка убыточных организаций 
сократилась более чем в 10 раз, уменьшилось и их количество».

Вроде бы всё хорошо. Как подмечают аналитики, складские запасы готовой продукции 
снизились до минимального значения за восемь последних лет. В сопоставимых ценах к 
уровню аналогичного прошлогоднего периода (январь–апрель) валовой внутренний про-
дукт вырос на 2,5%, что существенно выше планируемой цифры, объем промышленного 
производства составил 46,3 млрд рублей – рост на 11%.

Что ж, у меня нет оснований не доверять премьеру. Но скажите: как соотнести эти пока-
затели с другими данными официальной статистики?

К 1 апреля суммарные долги промышленности, а это задолженность по кредитам и 
займам и кредиторская задолженность средних и крупных предприятий, достигли 91,6 
млрд рублей и выросли с начала года на 18,7%. Общеизвестно, что многие промышленные 
государственные предприятия закредитованы, то есть получают новые кредиты, не спра-
вившись с обслуживанием прежних. Так, просроченная часть совокупных долгов достигла 
4,630 млрд рублей. Размер кредиторской задолженности в 25,6 млрд – он достиг рекордной 
величины. Ее просроченная часть составила 3,117 млрд рублей.

По сумме накопленных кредитов и займов лидировали энергетика (17,6 млрд рублей, 
очевидно, сказались долги по БелАЭС), деревообработка и целлюлозное производство (9,65 
млрд рублей), пищепром (7,43 млрд) и машиностроение (5,30 млрд рублей). А вообще сум-
марные долги средних и крупных предприятий Беларуси на 1 апреля достигли 159 млрд 
рублей и давно превышают годовой ВВП страны.

По итогам первого квартала (январь–март) около 28,4% выше означенных предприятий-
флагманов понесли убытки от реализации продукции, а еще 31% их показали рентабельность 
от 0% до 5%, то есть относятся к низкорентабельным организациям. Следовательно, более 59% 
крупных и средних предприятий Беларуси в первом квартале были либо убыточны, либо низко-
рентабельны. По данным официальной статистики, в январе–марте по предприятиям-флагма-
нам рентабельность продаж составила 7,4% против 7,5% в аналогичном периоде 2020 года.

Как видим, общее финансовое состояние белорусских предприятий как было, так и остается, 
мягко говоря, сложным. И если, приукрашивая статистику, отрезать долговое бремя предприя-
тий, в том числе долги, накопленные за время модернизации, то некоторые показатели выглядят 
неплохо и вселяют, как выразился премьер, «осторожный оптимизм». В реальности на многих 
предприятиях висят огромные суммы непокрытых убытков. Госпредприятиям дали возмож-
ность «размазывать» по будущим годам полученные из-за девальвации рубля отрицательные 
курсовые разницы, относить их на расходы будущих периодов, маскируя сегодняшние убытки. 
Отдельным из них государство предоставляет настолько длительную отсрочку в погашении 
взятых кредитов, что она равносильна списанию долгов за счет банков. Долги других, которые 
становятся безнадежными, берет на себя бюджет.

Судя по приведенной статистике по результатам работы предприятий за первый квартал 
и возвращаясь к высказыванию премьера, получается, что апрель стал просто волшебным 
для белорусской экономики. Вызывают вопросы и данные нашей статистики по чистой при-
были: как обремененные долгами промышленные предприятия сумели за год вылезти из 
полученных в первом квартале прошлого года убытков в 5 млрд рублей на 3,3 млрд рублей 
этой чистой прибыли? Ведь недопоставками из России нефти в первом квартале 2020 года, 
что занизило базу сравнения, этот феномен не объяснить. Не лукавая ли это статистика?

     НЕЗАВИСИМАЯ ЭКСПЕРТИЗА

Борис ЖЕлИБА, профессор, 
доктор экономических наук

Спецсувязіста Генштаба Дзяніса Урада 
асудзілі на 18 гадоў пазбаўлення волі. Два 
месяцы таму Урад сфатаграфаваў ліст 
міністра ўнутраных спраў міністру абаро-
ны і «адправіў польскаму тэлеграм-каналу». 
Пасля было затрыманне, СІЗА КДБ і фільм 
дзяржтэлебачання «Манкурты», у якім 
паказалі запіс са схаванай камеры: на ім 
апрануты ў вайсковую форму Дзяніс плача 
ў пустым кабінеце. Затым – абвінавачванне 
ў здрадзе дзяржаве і закрыты суд.

Я пагаварыў з Ірынай Урад, жонкай 
Дзяніса. Яна расказала пра затрыманне мужа, 
рэакцыю на прысуд, іх сумеснае жыццё і сён-
няшняе стаўленне сваякоў і блізкіх.

– Суд над Дзянісам быў закрыты, але ці 
трапілі вы, Ірына, на абвяшчэнне прысуду?

– Мяне пусцілі ў апошні дзень, хоць і 
не чакала. Я прыехала ў суд, убачыла, што 
там вельмі шмат прэсы (пра суд было вядо-
ма толькі дзяржаўным СМІ – Аўт.). Мы з 
адвакатам звярнуліся тады, папрасілі, каб 
мяне пусцілі.

– Які вырак чакалі?
– Я думала, што будзе максімум, 20 

гадоў.
– Ці была нейкая сувязь з мужам? 

Лісты ці спатканні?
– Спатканняў не было, толькі перапіска. 

Лісты даходзілі два разы на тыдзень 
пачкамі. Ён пісаў, што таксама атрымліваў 
лісты пачкамі раз ці два на тыдзень, хоць, 
паводле яго слоў, сакамернікі атрымлівалі 
свае лісты амаль што на наступны дзень.

Першыя лісты ад Дзяніса былі вельмі 
цяжкія. Ён не скардзіўся, што яго 
прыніжалі ці штосьці з ім рабілі. Але ён 
вельмі перажываў: што будзе далей? Як 
будзе сям’я цяпер? Як гэта ўсё ўспрымуць 
бацькі?

Апошнім часам Дзяніс, напэўна, разумеў, 
што маленькі тэрмін яму не дадуць. І неяк 
гэта прымаў. Адзінае што – ён вельмі 
перажываў за дзіця.

Дзяніс не скардзіўся, не казаў, што яму 
кепска. Пісаў, што ў камеры нармальныя 
людзі, што ёсць падтрымка. Кормяць нар-
мальна, выпускаюць на шпацыр – умовы 
прымальныя.

Ён пісаў, што будзе вялікі тэрмін, без 
варыянтаў. Ён бачыў той фільм «Манкурты» 
па тэлебачанні ў камеры. Казаў, што быў 
у шоку і не разумее, якім чынам ён туды 
трапіў.

– Ці прызнаў Дзяніс віну?
– Наколькі я разумею, так, прызнаўся, 

што выклаў той дакумент.
– Як ён адрэагаваў на прысуд?
– Калі агучвалі прысуд, Дзяніс трымаўся. 

Адзіны момант быў – заплакаў, калі ўбачыў 
у зале мяне і мы сустрэліся позіркамі.

***
– Раскажыце, як і калі гэта ўсё пачало-

ся. Калі Дзяніса затрымалі?
– Гэта было ў панядзелак 15 сакавіка. 

Ён быў на выхадным пасля дзяжурстваў. 
Дзяніса выклікалі на працу. Ён паехаў – і 
знік.

– А чаму яго выклікалі раптоўна? Для 
чаго?

– Пачалося разбіральніцтва з тым 
злітым дакументам. Думаю, ён здагадваўся, 
з чым гэта звязана, але ўсё адно паехаў.

Ён знік. Я пачала перажываць, а ўначы 
да нас прыйшлі з ператрусам – і я ўсё зразу-
мела. І калі я ўжо адчыніла сілавікам дзве-
ры, Дзяніс мне пазваніў – яму дазволілі. Ён 
сказаў: «Іра, мяне затрымалі, пакажы там 
ім усё».

Прыйшлі з ператрусам недзе ў палову 
другой ночы. Сын спаў у іншым пакоі. Але 
ператрус правялі карэктна, намагаліся ўсё 
рабіць ціха. Дзіця ў выніку нават не прач-
нулася, на шчасце.

Забралі ўсю тэхніку, нават мой працоўны 
ноўтбук, тэлефоны.

– А вы ведалі, за што менавіта затры-
маны Дзяніс? Ведалі, што ён адправіў у 
тэлеграм-канал той дакумент?

– Так, ведала. Я калі ўбачыла тую 
публікацыю ў тэлеграм-канале, то спыта-
лася ў Дзяніса, ці бачыў яе ён. Кажу: глядзі, 
што пра вас пішуць. Ён кажа: так, гэта я.

Я спачатку не ўспрыняла гэта ўсё вельмі 
сур’ёзна. Нават пасля затрымання Дзяніса 
і ператрусу я яшчэ думала, што, магчыма, 
мужу нейкі штраф дадуць і ўсё.

Але ж калі на наступны дзень мяне 
запрасілі у КДБ, там сказалі, што Дзяніс 
будзе сядзець доўга.

– А як вылічылі, што гэта зрабіў 
Дзяніс?

– Такіх падрабязнасцяў я не ведаю. Але, 
думаю, што ён прызнаўся сам.

– Дзяніс казаў вам, чаму зрабіў тое, 
што зрабіў?

– Ён быў за народ – вось што сказаў.
– Што пачалося пасля затрымання 

Дзяніса? Як адрэагавалі бацькі, сябры?
– Я не вельмі хацела гэта ўсё агалош-

ваць. Бацькам я сказала, што яго затрымалі, 
але не казала ў дэталях, што і як. Усе 
падрабязнасці і бацькі, і сябры даведаліся 
з фільма.

– Ці глядзелі вы самі гэты фільм?
– Так, спасылку на яго мне скінула 

сястра Дзяніса. Кажа: Дзяніса паказалі па 
тэлебачанні. Я паглядзела. І калі пачула яго 
словы, як ён вымаўляе… Нібыта гэта быў 
іншы чалавек.

– Пасля выхаду фільма якое было 
стаўленне да вас і Дзяніса з боку сваякоў 
і блізкіх?

– Усе прыйшлі з падтрымкай. Не толькі 
сваякі і сябры, нават незнаёмыя людзі. 

– А як вы самі ставіцеся да ўчынку 
мужа?

– Я ганаруся ім.
– Ці лічыце яго здраднікам?
– Не. Ён не здраджваў Радзіме.
– Ці змянілася ваша стаўленне да 

вайскоўцаў? Да сілавікоў?
– Скажу так: гэты суд – паказальны, 

каб запалохаць такіх, як мой муж. Але 
сапраўднага афіцэра запалохаць немагчыма.

– Лічыце Дзяніса сапраўдным 
афіцэрам?

– Так.
***

– Раскажыце трошкі пра гісторыю 
вашага знаёмства з Дзянісам.

– Дзяніс з Расонаў, я з Гродзенскай 
вобласці. Пазнаёміліся, калі вучыліся 
ў Мінску. Дзяніс быў на трэцім курсе 
Вайсковай акадэміі, я трэццякурсніца, што 
вучылася на інжынера-праграміста.

Пачалося ўсё «ВКонтакте». Там была 
нейкая «Фотакраіна», дзе было відаць, хто 
заходзіў на тваю старонку. Ну і неяк завяза-
лася, Дзяніс мне напісаў.

Дзяніс – рамантык. Заўсёды кветкі, 
падарункі. Наша другое спатканне прайш-
ло на агляднай пляцоўцы Нацыянальнай 
бібліятэкі.

Мы сустракаліся недзе паўтара года і ў 
2013 годзе ажаніліся.

– Дзяніс расказваў, чаму вырашыў 
стаць вайскоўцам?

– Ён расказваў, што да іх у шко-
лу прыходзілі агітаваць за паступлен-
не ў Вайсковую акадэмію. Ён быў у 11-м 
класе, раздумваў, куды ісці далей. І гэта 
неяк паўплывала на яго, паспрабаваў – і 
паступіў. Ён вучыўся добра, і ў Акадэміі, і ў 
школе, меў добрыя адзнакі.

– Сам ён не з сям’і вайскоўца?
– Не. Мама яго працуе ў паліклініцы, 

бацька вартаўнік. Жывуць у Расонах.
– Як Дзяніс трапіў на працу ў Генштаб?
– Па размеркаванні, адразу пасля 

Акадэміі у 2014 годзе.
– Як успрымаў сваю працу?
– Па-рознаму. Апошнім часам хацеў 

змяніць прафесію, бо лічыў, што не было 
развіцця. Ён заўсёды хацеў рухацца напе-
рад, цяпер даслужыўся да капітана – і ў 
выніку сказаў, што праз спецыфіку працы 
яму трэба будзе ці мяняць месца працы, 
ці пераходзіць на іншую пасаду. Дзянісу 
падабалася тое, чым ён займаўся, але ён 
не бачыў для сябе далейшага росту. Таму 
думаў, што, можа, варта перайсці ў ІТ. 
Пытанне было нават не столькі ў грашах, 
сколькі ў тым, што яму не хапала развіцця.

– Чым Дзяніс цікавіўся, акрамя пра-
цы?

– Хобі – рыбалка і футбол. Глядзеў мат-
чы пастаянна, вельмі часта ездзіў з бацькам 
на рыбу, асабліва любіў узімку. У яго вельмі 
добрыя стасункі з бацькамі – і са сваімі, і з 
маімі.

– Бацькі яго старыя?
– За 50. Калі Дзяніс адсядзіць поўны 

тэрмін, ім будзе ўжо пад 80.
Для іх пачуць вырак было жудасна. Сама 

лічба гучыць жудасна, ды яшчэ і бачыць 
сына па тэлебачанні з такімі каментарамі 
па каналах…

– А вашы бацькі, калі даведаліся, што 
здарылася, што сказалі вам?

– Сказалі, што патрэбны час. Неяк 
упікаць мяне ці Дзяніса ў іх і ў думках не 
было. Толькі падтрымка.

– А чым вы займаецеся?
– Працую тэсціроўшчыцай у ІТ-кампаніі.
– Як у вас на працы ўспрынялі тое, 

што адбываецца цяпер з вамі і Дзянісам?
– Яны ведалі з самага пачатку, бо ў 

мяне ж забралі пры ператрусе працоўны 
ноўтбук. Усе ставяцца да мяне вельмі добра. 
Калектыў выдатны, усе падтрымліваюць. Я 
вельмі ўдзячная людзям за гэта.

– Вы засталіся адна з малым дзіцем. Ці 
хапае грошай?

– Ну… Не хапае, так. Часам сябры дапа-
магаюць.

Спачатку было вельмі цяжка, але цяпер 
ужо неяк прызвычаілася, што можна тут ці 
там трохі ашчадзіць. Ужо неяк наладжва-
ецца.

– Жывяце ў здымнай кватэры?
– Не, набылі ў крэдыт. Пераехалі каля 

года таму, але яшчэ не скончылі цалкам 
рамонт. Але ж цяпер пра гэта і не думаец-
ца – галоўнае, што ёсць хоць нейкі дах над 
галавою.

– Як тлумачыце сыну пра тое, дзе 
Дзяніс?

– Сыну будзе 4 гады 25 мая. Я пакуль 
кажу, што бацька ў камандзіроўцы. Пакуль 
не ведаю, як і што казаць далей.

– Спачатку вы катэгарычна не хацелі 
гаварыць са СМІ. Думалі, што маўчанне 
неяк дапаможа?

– Думала, што так. Думала, што не 
будуць раздзімаць гэтую гісторыю, што 
ўсё, магчыма, неяк уляжыцца… Але пасля 
зразумела, што не ўляжыцца. Бо некато-
рым напляваць на людзей, на іх жыцці, на 
жыцці іх бацькоў.

***
– Ці цікавіліся вы з Дзянісам 

палітыкай калісьці раней?
– Не, не асабліва. Усё пачалося вось у 

2020 годзе. Раней нейкую пэўную пазіцыю 
мы ніяк не праяўлялі, не выказвалі.

– Як ставіліся да падзей 2020 года, калі 
спачатку вылучаўся Бабарыка, пасля быў 
жаночы трыумвірат?

– Так жа, як і ўсе нармальныя людзі. 
Галасавалі гэтаксама, як і ўсе (пасміхаецца).

У мітынгах мы не ўдзельнічалі. Але ж 
падчас саміх выбараў мы былі ў адпачын-
ку і спецыяльна прыехалі, каб адстаяць у 
вялікай чарзе на ўчастак, каб убачыць, як 
людзі галасуюць, колькі нас…

 ***
– У сваіх лістах з-за кратаў Дзяніс 

пісаў, што шкадуе пра свой учынак?
– Ён пісаў, што шкадуе пра іншае: што 

пакутуе яго сын і што пакутую я. Прасіў 
прабачэння ў мяне. Канечне, я яго выбачы-
ла. Лічу, што віна тут не яго і хутка ён будзе 
на волі.

– Як вы ўяўляеце сябе будучыню? 
Маладая жанчына адна з дзіцем, усе 
сваякі не ў Мінску…

– Будзем чакаць. Думаю, неяк дамо рады 
з такой падтрымкай людзей.

– Як работнік ІТ-сферы ці думалі пра 
эміграцыю?

– Не, пакуль не. Тут мой муж. Я мушу 
быць побач з ім. Тут нашы бацькі. Я мушу 
быць побач з імі таксама.

Улад ШВЯДОВІЧ.
(nn.by)

Уладзімір МАЦКЕВІЧ:
«Я разумею, 

чаму мае прапановы 
адфутбольвае апазіцыя»

«Я ганаруся Дзянісам. 
Ён не здраджваў Радзіме»

Расказ жонкi капітана Урада, асуджанага на 18 гадоў зняволення.

– Амаль у кожным сваім блогу вы крыты-
куеце і грамадскасць, і апазіцыю за поўную 
бездапаможнасць. А што канкрэтна вы маглі 
б прапанаваць і рэалізаваць? – з такім пытан-
нем «Народная Воля» звярнулася да вядомага 
філосафа Уладзіміра МАЦКЕВІЧА.

– Я не буду паўтараць усё тое, што 
прапаноўваў раней, – адказаў наш суразмоўца. 
– Старыя прапановы ўжо не маюць значэння, 
хаця частку з іх нават хтосьці падхопліваў і 
імкнуўся выканаць. Праўда, досыць бязглузда.

– А сёння што вы прапаноўваеце?
– На сённяшні дзень застаецца актуальнай 

мая прапанова аб тым, што патрэбна аб’яднанне 
ўсіх палітычных сіл, прыняцце на сябе 
абавязкаў адносна адзін аднаго і сінхранізацыя 
супольных дзеянняў.

Сам па сабе народны пратэст, які з’яўляецца 
проста энергетыкай, не прыводзіць да вынікаў. 
Вынікі павінны быць запланаваны палітычнымі 
сіламі і палітычнымі лідарамі. А калі гэтыя 
лідары, як кажуць, «жуюць соплі» і толькі 
ўхваляюць тое, што адбываецца ў грамадстве, 
то гэта – не палітыка. Гэта – піяр, нешта яшчэ, 
але толькі не палітыка.

Усе мае прапановы, якія былі зроблены 
на падставе глыбокай аналітыкі, тычыліся 
палітычных цэнтраў і палітычных лідараў. Але 
гэтая аналітыка аказалася нікім не запатраба-
ваная.

– Да каго канкрэтна вы звярталіся са 
сваімі прапановамі?

– Да ўсіх лідараў апазіцыі, я знаходзіўся ў 
кантакце з усімі, пачынаючы са штаба Віктара 
Бабарыкі і да астатніх.

Але сёння я і сам прыпыніў кантакты з 
імі, бо яны бязглуздыя. Яны ўсе апраўдваюцца 
перада мной: маўляў, нехта ім замінае скары-
стацца тым, што я прапаную. Абвінавачваюць 
адзін аднаго і гэтак далей.

Дарэчы, мяне блакіруюць і сродкі масавай 
інфармацыі, у мяне практычна няма магчымасці 
выступаць у СМІ перад вялікай аўдыторыяй.

– Адным словам, тое, што вы прапануеце, 
практычна рэалізаваць немагчыма?

– Магчыма. Для гэтага патрэбна толькі воля 
і кемлівасць. І я разумею, чаму мае прапановы 
адфутбольвае апазіцыя. Яны ў палітыцы – адэп-
ты папулісцкай накіраванасці, лічацца толькі з 
тым, што гаворыць большасць. А ў большасці 
такі плюралізм, што на аднаго чалавека прыпа-
дае дзесяць меркаванняў.

Народная маса не мае ні аналітыкі, ні 
магчымасці стратэгічна паглядзець на тое, што 
адбываецца наўкол. І ім прасцей адфутболіць 
аднаго Мацкевіча і не лічыцца з ім. У вялікіх 
тусоўках так здараецца.

Таму, паўтаруся, усе мае ідэі сёння – 
у выглядзе аналітыкі. Спадзяюся, што 
нарэшце апазіцыйныя палітыкі заўважыць, 
як яны губляюць папулярнасць і ўплыў, і 
зацікавяцца тымі прапановамі, якія робяц-
ца на падставе рэальнага аналізу сітуацыі, а 
не мар і фантазій.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
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З ПЕРШЫХ ВуСНАЎ

МЕРКАВАННЕ

…І з’явіцца 
незагойная дзіра 

ў інфармацыйным 
ландшафце

Віктар МАРЦІНОВІЧ, пісьменнік

Я бачыў, як закрывалася папяровая газета «БДГ». Як тое самае адбывалася з 
«Імем», з часопісам «Кур’ер» Ігара Герменчука.

Як прыпынялі існаванне незалежнай FM-радыёстанцыі «101.2» – «у мэтах пазбя-
гання перашкод на РТС «Алтай».

Як стопілі праграму «Праспект» на ТБ з яе вядоўцам Паўлам Шараметам.
Як выкідалі незалежныя газеты з «Белсаюздруку» і як скарачалі падпісныя 

каталогі роўна на колькасць папулярных недзяржаўных выданняў.
Ведаю, што істотна ў такіх выпадках, а што неістотна.
Неістотным ёсць афіцыйнае абгрунтаванне.
Бо «прад’явіць» можна што заўгодна, у гэткай краіне любая прэтэнзія – нават 

самая сюрная – можа стаць апошняй.
Неістотным таксама з’яўляецца пытанне «за што дакладна?». Яны займаліся 

незалежнай журналістыкай – вось за што.
Тое, што ў ТУТ.BY прыйдуць, стала зразумела прыкладна ў ліпені 2020-га, калі 

рэдакцыя (і ўласнікі!) занялі прынцыповую і вельмі годную пазіцыю што да падзей, 
якія разгортваліся ў краіне.

Важнае ў такіх выпадках пытанне: гэта стрэл у паветра ці ў галаву? Папярэджанне 
ці ліквідацыя?

Дык вось, на жаль, увесь мой вопыт падказвае, што мы мусім сказаць вялікі дзя-
куй гэтаму папулярнаму, прыстойнаму і вельмі рэспектабельнаму рэсурсу.

Таму што, у адрозненне ад папярэдняй позвы, гэта ўжо не папярэджанне.
Гэта – усё.
Далей прынцыповай ёсць дакладная стратэгія ліквідацыі TUT.BY.
Да моманту, пакуль не пачалася блакада рэсурсу, я быў упэўнены, што праводзіцца 

спецаперацыя пад назвай «прымусовая змена ўласніка».
Прычыны для абірання гэтай стратэгіі – дзве.
Па-першае, эканоміка менш таксічная для знешніх назіральнікаў, хаця на 

пазіцыю ЕС і ЗША ў Беларусі канчаткова і даўно забілі.
Па-другое, і гэта важнейшае, – фізічнае прыпыненне працы сайта не гарантуе 

перамогі над кантэнтам, які гэты сайт генерыраваў. Бо акрамя сайта ёсць яшчэ 
сацыяльныя медыя, ёсць ТГ-канал з дзясяткамі тысяч чытачоў. І калі пайсці натап-
танай сцежкай і абвясціць сайт TUT.BY «экстрэмісцкім» – гэта не спыніць, а толькі 
запаволіць разыходжанне кантэнту.

Таму ўдар пайшоў па кішэні. Яны думаюць, што сумленне ўсіх, хто рабіў TUT.BY, 
можна калі не купіць, дык перакупіць.

Пра тое, што рыхтуецца змена ўласніка, у першыя дзве гадзіны казалі ўсё.
Напрыклад – што адначасова прыйшлі ў Av.by і Hoster.by.
Што сфармуляваныя прэтэнзіі тычыліся асаблівага статусу TUT у межах Парку 

высокіх тэхналогій. Што казалася пра «выкарыстанне дзяржаўнай падтрымкі», а 
таксама «шкоду, нанесеную ў асабліва буйных памерах».

Звычайна ў Беларусі гэта азначае замыканне ўласнікаў і ўсіх датычных да 
эканамічнага існавання прыбытковай кампаніі ў СІЗА ажно да часу, калі яны, 
па-першае, «кампенсуюць шкоду», а па-другое, непублічна пагодзяцца свой бізнес 
аддаць.

І я нават магу сабе ўявіць кола патэнцыйных новых уласнікаў партала – гэта 
будуць найменш таксічныя з набліжаных да сістэмы алігархаў, каб захаваць хаця б 
малюткі шанец, што чытачы не заўважаць ці прабачаць.

Але, як паказвае зноў-такі вопыт, у выпадку з вялізнымі медыйнымі кампаніямі 
стратэгія, выпрацаваная для адціскання прыватных заводаў, рэстаранаў, рознічных 
сетак, не спрацоўвае.

Бо сутнасць дзейнасці іншая і калектыў іншы.
Яшчэ па вопыце НТВ (і пазней – Lenta.ru) мы ведаем, што частка рэдактараў аба-

вязкова абвесціць пра свой сыход і забярэ з сабой найлепшых журналістаў. А тыя, 
што застануцца, здольныя будуць рабіць хіба што кантэнт «новага НТВ» з вусатымі 
дзядзечкамі, якія задуменна смакуюць серыйныя забойствы.

Гэта вядзе да таго, што шматабяцальны актыў зусім не радуе новых уласнікаў, 
зусім не радуе.

З іншага боку, тое ж НТВ паказала, што спадзявацца на гледачоў, на шматлікія 
пратэсты тых, хто страціў любімую крыніцу інфармацыі, беспадстаўна.

Бараніць НТВ у Маскве выйшла 7000 чалавек.
І НТВ проста не стала.
Так будзе і з TUT.BY, калі праз 6 месяцаў нам прадставяць новы праект, «такі ж, 

як быў, толькі лепшы».
Наведванне ў яго будзе супастаўным з наведваннем ТГ-канала «Советская 

Белоруссия» пасля таго, як яго ўласніка знайшлі і змянілі.
З іншага боку, я бачу, што ў запасе ёсць і другі варыянт.
Пра гэта сведчыць тое, што ў прынцыпе абмежавалі доступ да сайта.
Трэба разумець, што кожную гадзіну блакіравання новы патэнцыйны ўласнік 

страчвае напрацаваную TUT.BY аўдыторыю.
І блакіраванне падрывае ягоны патэнцыйны прыбытак, хай сабе і забяспечваю-

чы маўчанне партала ў самы адказны час, калі ідзе пікавае наведванне і ёсць шанец 
паспець сфармуляваць сваю праўду.

І гэта можа сведчыць, што, калі дамовіцца з уласнікамі не атрымаецца, TUT.BY 
як асяродак проста знікне, пойдзе туды ж, куды пайшлі радыё «101.2», папяровая 
«БДГ» і праграма «Праспект» на ТБ.

Так ці інакш, мы проста цяпер сведкі велізарнай страты, якая пакіне ў 
інфармацыйным ландшафце незагойную дзіру.

Арцыбіскуп Тадэвуш КАНДРУСЕВІЧ:

«Cупольна адбудуем 
Будслаўскую святыню»

Экс-адвакат Марыі КАлЕСНІКАВАй:
«У аэрапорце каля гадзіны трэслі рэчы...»

Людміла Казак распавяла «Народнай Волі», як правяла тры месяцы пасля пазбаўлення 
адвакацкай ліцэнзіі, пра магчымы ад’езд у іншую краіну і праблемы на мяжы.

Спробы расправы над незалежнымі СМІ і 
грамадзянскай супольнасцю згубныя для выхаду з 
палітычнага крызісу, развіцця незалежнай Беларусі

Мы выказваем шчырую падтрымку ў гэтыя цяжкія дні ўсім, 
хто апынуўся «пад ударам»: усім, хто многія гады робіць TUT.BY 
унікальнай і паважанай крыніцай атрымання інфармацыі, развівае 
дыскусію вакол складаных сацыяльных праблем, імкнецца да адказ-
най і якаснай журналістыкі, кажа адкрыта і максімальна нейтраль-
на, не пакідаючы складаныя тэмы ўбаку, не хаваючыся за забароны 
«па змаўчанні», дае магчымасць быць інфармаваным, задумацца 
над тым, што адбываецца, без хлусні і прапаганды.

Мы застаёмся вашымі чытачамі, сябрамі, калегамі, 
суграмадзянамі!

Прыміце наша глыбокае шанаванне і шчырую падтрымку!
Мы таксама перакананы, што спробы расправы над 

незалежнымі СМІ і грамадзянскай супольнасцю згубныя для 
выхаду з палітычнага крызісу, развіцця незалежнай Беларусі.

(З заявы Беларускага ПЭН-цэнтра.)

19 лютага гэтага года кваліфікацыйная 
камісія па пытаннях адвакацкай дзейнасці 
Міністэрства юстыцыі прыняла рашэнне аб 
пазбаўленні ліцэнзіі Людмілы Казак, якая 
была адвакатам Марыі Калеснікавай.

На думку камісіі, Казак дыскрэдытавала 
званне адваката, што выявілася ў здзяйсненні 
адміністрацыйнага правапарушэння паводле 
арт.23.4.

Нагадаем: Людмілу Казак невядомыя 
затрымалі 24 верасня мінулага года па даро-
зе ў суд, гвалтоўна пасадзілі ў аўтамабіль без 
апазнавальных знакаў і даставілі ў Цэнтральнае 
РУУС, дзе было аформлена яе затрыманне і 
складзены пратакол аб адміністрацыйным 
правапарушэнні паводле арт.23.4 КаАП, а так-
сама праведзены асабісты вобшук, у выніку яко-
га былі канфіскаваны дакументы і прадметы, 
якія змяшчалі адвакацкую таямніцу. Ноч Казак 
правяла ў ІЧУ на Акрэсціна, суд прызнаў яе 
вінаватай у непадпарадкаванні патрабаванням 
супрацоўнікаў міліцыі пры затрыманні.

– З лютага я не працую па спецыяльнасці, – 
кажа Людміла Сяргееўна. – Вольнага часу хапае, 
таму асвойваю новыя прафесіі. Вывучаю мовы, 
крыху адпачыла за мяжой, каб, як кажуць, 
перазагрузіцца. А зараз буду прадметна займац-
ца пошукам працы па спецыяльнасці.

Хаця, мяркуючы па апошніх звестках з 
адвакатуры, рэпрэсіўны механізм у дачыненні 
да адвакатаў, які запусцілі яшчэ ў кастрычніку 
мінулага года, працуе.

Тым не менш ёсць прапановы, людзі 
ўвайшлі ў маё становішча…

– Некаторыя вашы калегі, якіх таксама 
пазбавілі ліцэнзіі, з’ехалі за мяжу. Не было 
такога жадання?

– Пакуль не было. Тым больш што я працяг-
ваю сачыць за тым, як разварочваюцца падзеі 
па справе маёй былой падабароннай Марыі 
Калеснікавай. Хачу ў Беларусі назіраць, як усё 
будзе адбывацца, а не здалёк. Таму, калі мяне не 
прымусяць пакінуць краіну, застануся тут.

– А замежныя мовы вывучаеце для буду-
чай працы?

– Тут я пераследую некалькі мэтаў. 
Па-першае, трэба найбольш эфектыўна выка-
рыстаць вольны час.

Па-другое, добрае веданне замеж-
ных моў значна пашырае магчымасці для 
працаўладкавання ў будучым. Тое, што сёння 
ўсім трэба добра валодаць хаця б адной замеж-
най мовай, – гэта наогул не абмяркоўваецца.

– Вы якія вывучаеце?
– Вучу англійскую і нямецкую. Нейкія база-

выя веды ўжо ёсць, але зараз трэба ўсё проста 
ўдасканаліць і адшліфаваць. Як кажуць, неаб-
ходна стрэсці пыл са сваіх старых ведаў.

Дарэчы, напрыканцы мінулага тыдня я 
вярталася дадому з адной замежнай краіны. 
Калі прыляцелі ў мінскі аэрапорт, з усяго 
самалёта асаблівая ўвага была толькі да мяне.

Каля гадзіны трэслі рэчы, і ведаеце, да чаго 
дачапіліся? Знайшлі ў мяне «Дапаможнік па 
вывучэнні нямецкай мовы». Гэты факт нават 
запісалі асобна ў пратакол. Як быццам знайшлі 

крамолу ў гэтым дапаможніку альбо ўбачылі ў 
кнізе нейкі знак, што я магу займацца чымсьці 
супрацьзаконным. Уся гэтая сітуацыя была 
неверагодна смешнай і неверагодна агіднай!

Дарэчы, дапаможнікі па вывучэнні 
англійскай мовы, якія ў мяне таксама былі, 
нікога не зацікавілі.

Таму, як бачым, нягледзячы на тое, што я 
ўжо пазбаўлена адвакацкай ліцэнзіі, увага да 
маёй персоны па-ранейшаму застаецца.

– Калі былі за мяжой, сачылі за тым, што 
адбываецца ў Беларусі?

– Безумоўна, як жа без гэтага?! Асабліва 
ўразіў напад на TUT.BY, хаця гэтага трэба 
было чакаць. Пад прэс ужо патрапілі многія 
грамадскія арганізацыі, а TUT.BY – гэта ўсё-
такі самы масавы інфармацыйны партал, які 
чытаюць мільёны. Таму прагназуемы быў наезд 
на TUT.BY, хаця асабіста я не думала, што гэта 
будзе зроблена ў такой агрэсіўнай форме.

Увогуле, часам нават слёзы наварочваюцца 
на вочы, калі бачыш, што адбываецца ў краіне.

– Ці падтрымліваеце вы адносіны з 
калегамі, якія маюць ліцэнзію і працягва-
юць працаваць?

– Калі шмат гадоў адпрацаваў у адной 
арганізацыі з людзьмі, то так проста сувязі не 
губляюцца. Многія падтрымліваюць мяне, хаця 
робіцца гэта ціха, непублічна. Расправы працяг-
ваюцца, а людзі не хочуць губляць працу.

Напрыклад, днямі, паводле маёй 
інфармацыі, не быў атэставаны яшчэ адзін 
адвакат. Даведаліся, што ён паставіў подпіс 
пад нейкай петыцыяй. Аказваецца, гэта ўжо 
злачынства. Таму, напэўна, праз сіта пройдуць 
усе, хто нейкім чынам «засвяціў» сваю грамад-
зянскую пазіцыю.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

23 мая, ва ўрачыстасць Спаслання Святога 
Духу, арцыбіскуп Тадэвуш Кандрусевіч 
наведаў гродзенскую парафію Святога Духу ў 
мікрараёне «Альшанка». У дзень парафіяльнага 
фэсту іерарх удзяліў групе вернікаў сакрамэнт 
канфірмацыі, піша сайт catholic.by.

Звяртаючыся да вернікаў Гродзеншчыны, 
арцыбіскуп Тадэвуш, між іншым, узгадаў 
пажар у Будславе і падзякаваў за ахвяраванні 
на адбудову нацыянальнага санктуарыя. 
Арцыпастыр нагадаў пра супольную адказ-
насць за захаванне сакральнай спадчыны:

– Гэта выклік кожнаму з нас, а таксама знак 
нашай хрысціянскай тоеснасці. Нашы продкі 
будавалі касцёлы як месцы малітвы і шлях да 
неба. Мы не маем маральнага права іх страціць. 
Таму супольна адбудуем Будслаўскую святыню!

Ва ўрачыстасць Спаслання Святога Духу ва 
ўсіх касцёлах Беларусі збіраліся ахвяраванні 
на аднаўленне пацярпелай ад пажару базілікі 
ў Будславе.

У прамоўленай на імшы гаміліі арцыбіскуп 
Кандрусевіч нагадаў, што Пяцідзясятніца 
завяршае Велікодны перыяд і з’яўляецца «днём 
нараджэння Касцёла».

Як сцвердзіў арцыпастыр, «той самы Дух, 
якога атрымалі апосталы, дзейнічае і сёння, і 
будзе дзейнічаць да канца часоў»: 

– Без Святога Духу Касцёл не будзе жывым, 
ён застанецца аморфным. Так і хрысціянін 
без Святога Духу не можа належным чынам 
выконваць свае абавязкі. <…>

Як у дзень Пяцідзясятніцы Святы Дух 
перамяніў і падбадзёрыў апосталаў, так і сён-
ня Ён умацоўвае нас, каб мы маглі жыць згодна 
з Божым законам, быць сведкамі Хрыста і 
мужна абвяшчаць Евангелле сучаснаму свету.

Арцыбіскуп Тадэвуш, прыгадваючы словы 
Святога Яна Паўла ІІ аб тым, што ў жыцці 

моладзі «не можа быць месца для апатыі ці 
абыякавасці да свету, у якім яны жывуць», дадаў: 

– Бо Хрыстус разлічвае на моладзь.
…Таму моладзь павінна выпраменьваць Святы 

Дух на іншых, пранікаць ва ўсе аспекты грамад-
скага і асабістага жыцця сучаснага чалавека. 
<…> Таму сёння добрая нагода прасіць Святы 
Дух аднавіць у нас дух новага жыцця і энтузіязму, 
– дадаў іерарх, указаўшы на галоўную мэту сакра-
мэнту канфірмацыі: «стаць мужнымі сведкамі 
Евангелля і бараніць хрысціянскую веру».

– Аблічча зямлі – гэта не толькі і не 
столькі добрая эканоміка, палітыка, 
заканадаўства, адукацыя, сістэма аховы 
здароўя, інфраструктура і г.д. Гэта перадусім 
чалавек. З нас, людзей, складаецца свет; і ён 
такі, якімі мы з’яўляемся.

Рэформу свету і грамадства неабходна рас-
пачынаць ад духоўнай рэформы нас саміх. Калі 
чалавек будзе кіравацца ў сваім жыцці Божым 
законам, то і ўсё іншае прыдасца, – сцвердзіў 
іерарх.

– Сёння мы задаём сабе пытанне: Quo 
vadis Belarus? – «Куды ідзеш Беларусь?» – 
падкрэсліў арцыпастыр. – Адказ заключа-
ецца ў жыцці, згодным з Божым законам. 
Гэта тая вакцына, якая патрэбна нам і 
нашаму грамадству. Бо толькі тады мы змо-
жам будаваць Беларусь, дзе будзе квітнець 
цывілізацыя ўзаемнай любові, пашаны, пра-
бачэння, справядлівасці, закону, жыцця і міру. 
<…> Толькі духоўна зменены чалавек здольны 
змяняць аблічча зямлі на лепшае.
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…И поедут автономные автомобили  
по дорогам общего пользованияОт героя  

до врага народа
Как складывалась судьба Андрея Сахарова  

после создания водородной бомбы

НОВОСТИ ГЕРМАНИИ

На протяжении последних несколь-
ких лет специалисты проводят испытания 
транспортных средств с автопилотом на 
дорогах общего пользования в Америке. 
Как сообщает издание Neprosto.fun, анало-
гичные испытания проводятся на террито-
рии ФРГ, при этом, как ожидается, власти 
страны предоставят разрешение на ком-
мерческую эксплуатацию таких авто уже в 
следующем году.

По информации Bloomberg, в Германии 
уже получил одобрение нижней палаты 
парламента ФРГ соответствующий законо-
проект. Государственные власти дают раз-

решение на эксплуатацию на дорогах обще-
го пользования наземных машин со сте-
пенью автономности до 4-го уровня вклю-
чительно. При этом в проекте закона про-
писаны конкретные условия эксплуатации 
таких транспортных средств. В частности, 
они могут передвигаться по дорогам, сле-
дуя по строго определенным маршрутам. 
Машинам разрешается доставлять товары, 
а также перевозить пассажиров. Для того 
чтобы закон вступил в силу, законопроект 
должна одобрить верхняя палата немецко-
го парламента.

Анастасия КОРОЛьКОВА.

Репутация «Зеленых» пошла пятнами
У кандидата в канцлеры ФРГ обнаружили неучтенные доходы.

Кандидат в канцлеры от партии «Союз-
90 / Зеленые» Анналена Бэрбок оказалась 
в центре громкого скандала. За четыре 
месяца до всеобщих выборов в Германии 
ее репутацию подмочила информация о 
щедрых премиях, которые она получала от 
партии и о которых не торопилась сооб-
щать налоговикам. Это явно не укрепит 
предвыборные позиции «Зеленых», которые 
до скандала имели (а возможно, и сейчас 
еще имеют) шанс не только войти в следу-
ющее правительство, но и возглавить его. 
Напомним, что среди ведущих германских 
партий «Зеленые» наиболее критически 
относятся к России.

25.220 евро – такую сумму получила от 
своей партии в качестве дополнительных 
выплат и премий госпожа Бэрбок с 2018-го 
по 2020 год и почему-то забыла эти день-
ги задекларировать. В конце прошедшей 
недели эта забывчивость обернулась для 
кандидата в канцлеры от «Зеленых» вол-
ной критики и упреков в лицемерии. Ведь 
именно «Зеленые» – бывшая несистемная 
партия в ФРГ, исповедующая леволибераль-
ные взгляды, – не упускает возможности 
упрекнуть в политической нечистоплотно-
сти своих оппонентов.

«Это досадная оплошность», – попыта-
лась оправдаться госпожа Бэрбок. В ее пар-
тии в конце недели сообщили: в этом году 

Анналена Бэрбок представила все необхо-
димые финансовые документы в контроли-
рующие органы.

Как бы там ни было, но кандидата в кан-
цлеры от «Зеленых» есть в чем упрекнуть. 
Во-первых, лидер партии не сразу отчита-
лась об этих деньгах перед Министерством 
финансов. Во-вторых, в эту сумму были 
включены сомнительные для полити-
ка бонусы по случаю Рождества и успеш-
ного выступления партии на выборах в 
Европарламент, а также 1,5 тысячи евро в 
качестве компенсации за период пандемии 
коронавируса. И это при том, что имен-
но такие дополнительные выплаты партия 
«Зеленых» требовала ввести не для пар-
тийных функционеров, а для врачей и тех 
граждан, которые оказались в непростой 
ситуации из-за пандемии.

Свободный радикал
Начался суд над офицером бундесвера, обвиняемым в терроризме

После паузы длиной в четыре года суд 
Франкфурта начал рассмотрение едва ли 
не самого резонансного дела последних лет 
в Германии, положившего начало дискус-
сиям об укоренившихся экстремистских 
воззрениях среди военнослужащих бун-
десвера. На скамье подсудимых оказался 
офицер Франко А., подозреваемый в тер-
роризме и распространении праворади-
кальных взглядов. Военнослужащий был 
задержан еще в 2017 году, когда, по версии 
следствия, планировал под видом бежен-
ца из Сирии осуществить ряд нападений 
на высокопоставленных госслужащих и 
общественных деятелей, поддерживающих 
либерализацию миграционной политики 
страны. Однако спустя несколько месяцев 
его отпустили. 

Сам Франко А. свою вину отрицает, 
заявляя, что против него ведется «целе-
направленная кампания по клевете». «Я 
никогда не планировал действий в ущерб 
кому-либо», – заявил журналистам 32-лет-
ний офицер перед началом заседания. 

Франко А. был задержан в 2017 году в 
аэропорту Вены при попытке взять писто-
лет, который он несколькими неделями 
ранее спрятал в одном из туалетов воздуш-
ной гавани.

По данным следствия, офицер вел двой-
ную жизнь: в 2015 году он зарегистриро-
вался в своем родном городе Оффенбах 

под псевдонимом «Дэвид Бенджамин» в 
качестве сирийского беженца.

Обвинение считает, что подсудимый 
планировал теракты, ответственность за 
которые легла бы на Дэвида Бенджамина, 
и таким образом дискредитировал бы всех, 
кто просит убежища в Германии. Среди 
вещей Франко А. также был найден список 
предполагаемых жертв, который включал 
политиков и общественных деятелей, под-
держивающих идею о расширении приема 
беженцев в стране. В их число входили и 
действующий глава МИД ФРГ Хайко Маас 
(на тот период министр юстиции), и вице-
президент Бундестага Клаудиа Рот. Также 
следствие выяснило, что офицер спрятал 
у друзей более 1 тысячи патронов и 50 
взрывных устройств.

Примечательно, что Франко А., будучи 
военнослужащим, не скрывал своих право-
радикальных взглядов. Мужчина не только 
открыто высказывал их в разговорах с кол-
легами, но и отстаивал в своей дипломной 
работе при выпуске из военного училища. 
В его личных вещах были найдены кни-
га «Майн кампф» и записи, содержащие 
недвусмысленные фразы: «Гитлер превы-
ше всего», «Моя вера – моя немецкость» и 
«Израиль правит США». Тем не менее офи-
церу удавалось оставаться вне подозрений 
Службы военной контрразведки Германии 
(MAD).

Ночные клубы Берлина начинают 
открываться…

Некоторые ночные клубы немецкой сто-
лицы, как и пабы и рестораны, в выходные 
были открыты в ограниченном режиме. 
Однако эти ограничения не позволяют 
людям насладиться развлечениями в пол-
ной мере. Клубы открывают свои уличные 
площадки для гостей только в качестве 
пивных или для небольших концертов при 
условии, что тусовщики предъявят отрица-

тельный тест на COVID-19 или сертификат 
о вакцинации.

Владельцы ночных заведений при-
знаются, что ожидали большего после 
отмены ограничений. Сейчас посетите-
ли таких заведений вынуждены носить 
маски и соблюдать социальную дистан-
цию, а это мало похоже на те вечеринки, 
которые проходили в Берлине до панде-
мии.

Представители клубной жизни при-
ветствовали решение немецкого пар-
ламента от 7 мая о том, что клубы и 
концертные площадки больше не будут 
определяться как места развлечений, а 
получат статус культурных заведений. Но 
весьма вероятно, что проводить в клу-
бах такие вечеринки, как раньше, мож-
но будет лишь тогда, когда количество 
инфицированных в Берлине снизится, 
а число вакцинированных от COVID-19 
станет значительно больше.

Татьяна КРигиНА.

21 мая исполнилось 100 лет со дня рож-
дения изобретателя первой советской водо-
родной бомбы. О том, каким человеком был 
академик Андрей Дмитриевич Сахаров, рас-
сказывается в материале.

Его юность
Будущий знаменитый физик-теоретик 

Андрей Сахаров родился в Москве 21 мая 1921 
года. Современники ученого вспоминали, что 
он с детства демонстрировал исключительные 
способности в точных науках, однако так, что 
это порой удивляло окружающих. Например, 
посещая математический кружок в школе, 
Сахаров часто правильно решал задачи, но 
не мог понятно объяснить, как он пришел к 
ответу.

Позднее молодой Сахаров решил посвя-
тить себя физике, где не было строгих урав-
нений, требующих объяснения, и математи-
ческой техники. В этой области от природы 
хорошая интуиция ученого оказалась как раз 
кстати. Впрочем, порой она удивляла даже 
преподавателей.

В своей книге писатель и профессор 
Михаил Кацнельсон привел историю, кото-
рая стала легендой в академических кругах. 
Однажды во время учебы Сахарова на физ-
факе МГУ физики-теоретики академики РАН 
Игорь Тамм и Михаил Леонтович принимали 
у него экзамен по теории вероятности – и 
поставили тройку. Но позже, почти ночью, 
Тамм позвонил Леонтовичу и сказал пример-
но следующее: «Слушай, так ведь этот студент 
всё правильно говорил! Это мы с тобой ниче-
го не поняли – это нам надо тройки ставить! 
Надо с ним еще поговорить». Считается, что 
так Сахаров стал учеником Леонтовича.

Разработка ядерной бомбы
Еще до выпуска будущий академик начал 

работать в оборонной сфере. В 1942 году, 
будучи студентом четвертого курса, Андрей 
Сахаров поступил в распоряжение Наркома 
вооружений и был направлен на патронный 
завод в Ульяновск. Там он сделал изобрете-
ние по контролю бронебойных сердечников и 
выступил с рядом других инициатив.

В 1943 году ученый женился Клавдии 
Вихиревой, которая работала на том же заво-
де лаборанткой. В браке у них родились трое 
детей: дочери Татьяна, Любовь и сын Дмитрий.

В 1948 году, через год после оконча-
ния аспирантуры в Физическом институ-
те им.П.Н.Лебедева РАН (ФИАН), физи-
ка зачислили в особую группу, которая 
вела разработки в области термоядерно-
го оружия. Там Сахаров работал до 1968 
года, приняв участие в проектировании 
и разработке первой в мире водородной 
бомбы, готовой к практическому приме-
нению, – РДС-6с. Среди прочего он пред-
ложил использовать вариант конструкции, 
названный «слойкой».

Работа велась в секретном ядерном цен-
тре в городе Саров Мордовской АССР (сейчас 
относится к Нижегородской области). Коллеги 
Сахарова вспоминают, что для разработчи-
ков советского «супероружия» были созданы 
максимально комфортные условия. Например, 
будущий академик жил в отдельном коттедже 
с кухаркой и экономкой, которые помогали 
ему все время уделять работе, не отвлекаясь 
на бытовые дела.

После успешных испытаний первой водо-
родной бомбы РДС-6с, или «Слойки Сахарова», 
на Семипалатинском полигоне в 1953 году 
Андрей Сахаров был избран действительным 
членом Академии наук СССР (миновав сту-
пень члена-корреспондента), став таким обра-
зом одним из самых молодых академиков в 
истории советской науки – всего в 32 года. В 
том же году физик получил Сталинскую пре-
мию и звание Героя Социалистического Труда 
«за исключительные заслуги перед государ-
ством при выполнении специального задания 
Правительства».

Стоит отметить, что в то время физик 
придерживался довольно радикальных взгля-
дов относительно военного противостояния с 
Соединенными Штатами Америки. Он пред-
лагал достаточно жесткий способ остановить 
гонку вооружений: разместить у побережья 
США ядерные заряды мощностью 100 мега-
тонн и в случае проявления агрессии подо-
рвать их, вызвав мощнейшее цунами, способ-
ное стереть с лица земли крупнейшие амери-
канские города.

Другая научная деятельность
Андрей Сахаров стал одним из тех, кто 

придумал использовать управляемый тер-
моядерный синтез в промышленных целях. 
В 1951 году он и академик РАН Игорь Тамм 
разработали теоретическую основу термо-
ядерного реактора, в котором плазма име-
ла форму тора и удерживалась магнитным 
полем.

Все больше отстраняясь от разработок 
новейшего вооружения, академик продолжил 
свою научную деятельность как физик-теоре-
тик. До конца жизни он работал в ФИАН и 
писал работы по магнитной гидродинамике, 
элементарным частицам, астрофизике, гра-
витации, космологии, управляемому термо-
ядерному синтезу, физике плазмы и другим 
направлениям.

Правозащитная деятельность
В 1960-е годы изначально милитаристское 

мировоззрение Сахарова начало претерпевать 
серьезные изменения. Еще в 1961 году во вре-
мя подготовки к испытанию «Царь-бомбы» 
АН602 ученый сильно испортил отношения с 
Никитой Хрущевым. Физик выступал против 
продолжения оружейной гонки, считая, что 
она приведет страну к разорению. Позднее он 
начал выступать против проведения испыта-
ний ядерного оружия и в 1963 году внес вклад 
в подписание Московского Договора о запре-
щении испытаний в трех средах.

Общественная деятельность Андрея 
Сахарова, в отличие от его научной карье-
ры, не сыскала большой поддержки и пре-
вратила академика во «врага народа». Он 
погрузился в правозащитную деятельность 
в СССР, став в конце 1960-х годов одним из 
ее лидеров. Ученый писал и участвовал в 
подписании писем в поддержку диссидентов 
и часто давал интервью западным СМИ, в 
которых критически высказывался о совет-
ской власти.

По словам самого физика, к столь ради-
кальной смене взглядов его привело его поло-
жение. Он говорил: «Мое положение позволило 
мне многое узнать и увидеть. Оно побудило 
меня почувствовать мою ответственность, 
и в то же время я мог посмотреть на всю 
извращенную систему в какой-то степени как 
аутсайдер».

В 1968 году Сахаров написал «перелом-
ную» для своей карьеры работу – брошю-
ру «Размышления о прогрессе, мирном сосу-
ществовании и интеллектуальной свободе», 
которая получила большую известность за 
рубежом и была напечатана во влиятельной 
американской газете The New York Times. 
После этого ученого отстранили от работы на 
секретном объекте в Арзамасе-16.

В 1969 году супруга академика, Клавдия 
Вихирева, умерла от рака. В своих воспоми-
наниях ученый писал, что несколько месяцев 
после ее кончины жил «как во сне», и не вел 
никакой научной и общественной деятель-
ности.

В 1970 году, поддерживая одного из дисси-
дентов на процессе в Калуге, Сахаров познако-
мился с ярой правозащитницей Еленой Боннэр, 
на которой позднее женился. Она был власт-
ной и решительной женщиной, негативно отно-
силась к советской власти (ее родители были 
репрессированы при Сталине). Считается, что 
Боннэр сильно повлияла на супруга.

Академик стал одним из трех членов-
основателей «Московского Комитета прав 

человека» и в 1971 году направил прави-
тельству СССР памятную записку, в кото-
рой призвал амнистировать политзаклю-
ченных, а также выступил за обеспечение 
широкой гласности всех судебных про-
цессов, особенно политических, и недо-
пустимость репрессий по политическим, 
идеологическим и религиозным мотивам. 
Также он заявлял об отмене цензуры, обе-
спечении свободы СМИ и наделении граж-
дан СССР правом свободно выезжать в 
другие страны.

В 1974 году при содействии ученого был 
проведен первый День памяти жертв полити-
ческих репрессий (в то время – День политза-
ключенного). В 1975 году он выпустил книгу 
«О стране и мире» и получил Нобелевскую 
премию мира. Общественная и политическая 
работа Сахарова не находила поддержки в 
научных и культурных кругах, и многие дея-
тели публиковали в советских газетах коллек-
тивные письма с осуждением.

Ссылка
В 1980 году Андрей Сахаров был задер-

жан и отправлен в ссылку в Горький (сейчас 
– Нижний Новгород). Он не мог покидать 
город, встречаться с иностранцами и «пре-
ступными элементами», то есть другими дис-
сидентами.

Кроме того, академика лишили званий 
трижды Героя Социалистического Труда и 
всех государственных наград, а также званий 
лауреата Сталинской и Ленинской премий.

Елена Боннэр отправилась в ссылку вслед 
за мужем. Некоторое время она периоди-
чески выезжала в Москву, передавая голос 
Сахарова его единомышленникам, но потом 
ей тоже запретили выезжать. Из-за супру-
ги ученый трижды устраивал голодовку: 
добиваясь выезда за рубеж невестки к сыну 
Боннэр от первого брака, после – протестуя 
против уголовного преследования жены, и 
дальше – добиваясь разрешения на выезд 
жены за границу для проведения операции 
на сердце.

В итоге Елене Боннэр разрешили выле-
теть за границу, а Андрею Сахарову вместе 
с этим разрешили вернуться в Москву, где 
он мгновенно сконцентрировал вокруг себя 
общественную жизнь.

Последние годы жизни
В конце 1988 года Сахаров впервые выехал 

за границу и провел встречи с президентами 
США Рональдом Рейганом и Джорджем Бушем, 
президентом Франции Франсуа Миттераном 
и премьер-министром Великобритании 
Маргарет Тэтчер.

В 1989 году академика избрали народным 
депутатом СССР от Академии наук СССР. 
Как депутат, Андрей Сахаров часто высту-
пал с резкими высказываниями и неодно-
кратно нарушал регламент заседаний, однако 
ему всегда давали слово и даже продлевали 
стандартное время выступления.

Яркая политическая карьера академика не 
была долгой. 14 декабря 1989 года он скончал-
ся от внезапной остановки сердца в возрасте 
69 лет. Анатолий Собчак и Сергей Григорьянц, 
знавшие ученого лично, утверждали, что его 
убили, однако, вероятнее всего, его здоровье 
подкосили тяжелые голодовки.

Юлия ВОРОНцОВА.
(newinform.com)
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Владомирские:  
власть сцены

Три поколения актеров Владомирских, сменяя друг друга, на протяжении 70 лет  
радовали зрителей Купаловского театра своим мастерством, создав десятки незабываемых образов.

Актриса Национального академическо-
го драматического театра имени М.Горького 
Елена Пастревич – последняя из ближне-
го круга, кто хранит память о династии 
Владомирских.

Биография самой Елены Николаевны 
настолько удивительна по своей драматур-
гии, по выпавшим на ее долю счастливым 
встречам, испытаниям и трагедиям, что, 
прежде чем поговорить о скрещенье ее судь-
бы с семьей Владомирских, о том, каки-
ми они были вне театральных стен, стоит 
начать с нее.

Всю жизнь меня сопровождал 
«землятрус»

– Выросла я в театральной семье, – рас-
сказывает Елена Николаевна. – Сама верна 
одному и тому же коллективу всю жизнь. А 
вот родители придерживались иного пра-
вила: если им становилось неинтересно в 
театре, они уходили в другой. Где только они 
не работали!

Папа – Николай Васильевич Пастревич – 
родился в Могилевской области, был девятым 
ребенком в семье. Его старший брат, заняв 
высокий партийный пост в Воронеже, перевез 
всех родных туда. Папа закончил театральное 
училище и очень успешно заявил о себе в 
местном театре. Но ему хотелось увидеть мир, 
он мечтал о странствиях, и в середине 1930-х 
годов отправился в Ташкент. В этом «хлебном 
городе» тогда действовало больше 20 театров, а 
в Великую Отечественную – около 40. 

Набравшись опыта в Ташкенте, папа пере-
брался в Ашхабад и устроился в Русский театр 
им.М.Лермонтова. Скоро его выбрали там ком-
соргом. Там он встретил свою будущую жену, 
мою маму – Анну Федоровну Арефьеву. Она 
занималась в театральной студии. Однажды 
во время репетиции спектакля «Машенька» 
А.Н.Афиногенова они разругались и месяца 
три не разговаривали. А потом что-то случи-
лось, и, по признанию родителей, их неодоли-
мо потянуло друг к другу. 

Папе было почти 40 лет, когда в июле 1949-
го родилась я. К тому времени они переехали в 
Душанбе. Я появилась на свет, когда в Душанбе 
произошло землетрясение силой 5 баллов. И 
это будто предопределило мою биографию. 
Меня постоянно сопровождал «землятрус» и 
потрясения. Когда мне было 9 лет и мы жили в 
Семипалатинске, на полигоне случился взрыв 
водородной бомбы. До сих пор не могу забыть, 
как выли сирены и дома завешивали белыми 
полотнами.

– А когда и где вы впервые вышли на 
сцену?

– Это произошло в Караганде. Там в 
то время оказалось много ленинградцев. 
Открылся новый театр им.К.Станиславского. 
Мне исполнилось 12 лет, когда я впервые 
подумала о сцене. До этого несколько лет 
занималась в детской студии местного теле-
видения. Все считали, что у меня хороший 
голос и есть все данные для работы дик-
тором. Собиралась ехать по приглашению 
в Алма-Ату, где набирали группу для под-
готовки таких специалистов. Но родители 
отговорили, посоветовав: подойди к новому 
молодому режиссеру в наш театр, покажись 
ему. Так и поступила. Пришла, почитала. И 
меня сразу взяли в труппу. Два года рабо-
тала во вспомогательном составе. Кстати, 
играла Машеньку в пьесе Афиногенова, как 
когда-то мама. А потом из Минска к нам 
приехал актер Юрий Мироненко и убедил 
меня: нужно поступать в Белорусский теа-
трально-художественный институт. В 1968 
году я стала студенткой БГТХИ. Училась на 
курсе Александра Ивановича Бутакова вме-
сте с Игорем Янковским, Светой Пенкиной, 
Галей Кухальской, Александром Подобедом. 
Это самые лучшие годы, когда мы были 
молоды и одержимы будущей профессией. А 
еще я встретила большую любовь.

– Как произошла ваша встреча с 
Александром Владомирским?

– Осенью и нас, и второкурсников (среди 
которых был Саша Владомирский) отправили 
на картошку. Разместили в соседних деревнях. 
Мы встречались в общей столовой, а вечера-
ми – еще и в клубе. Впервые увидела Сашу 

во время дежурства в столовой. Весь день мы 
помогали повару, вместе чистили картошку, 
разговаривали. Оба из актерских семей, сразу 
обнаружили много общего и почувствовали 
взаимную симпатию. С первой же встречи 
Саша показался мне чрезвычайно интерес-
ным. Когда начались занятия, опять постоян-
но сталкивалась в альма-матер, и у нас начался 
роман. Длился он два года. Некоторые одно-
курсники в шутку называли его «роман века»: 
так красиво Саша ухаживал, писал мне чудес-
ные письма.

– Как он познакомил вас с семьей? 
Какое первое впечатление Владомирские 
произвели на вас?

– Первая встреча с родными Саши запом-
нилась навсегда. Когда открылась дверь 
их квартиры, в прихожей стояли и улыба-
лись все Владомирские – народный артист 
СССР и БССР Владимир Иосифович, его 
жена – Екатерина Васильевна, мама Саши, 
моя будущая свекровь Галина Ивановна и 
их домработница Сонечка. Не было только 
Бориса Владимировича, задержавшегося на 
даче. Саша сказал: «Это Алёна». «Ой, как 
же они похожи!» – воскликнула Екатерина 
Васильевна. А Владимир Иосифович своим 
красивым голосом добавил: «Очень хорошие 
ребятишки!» Потом был обед. Я сразу же 
почувствовала себя свободно. Позже Саша 
признался: «Я предупредил родных, что в 
дом приведу только невесту».

– Какой была ваша свадьба?
– Я не хотела выходить замуж, учась в 

институте. Но меня уговорили. 21 января 
1971 года мы с Сашей поженились. Пышной 
свадьбы решили не устраивать – Владимир 
Иосифович лежал в больнице. Пригласили 
только самых близких. Мама прислала мне 
из Караганды гипюр, и Галина Ивановна 
Владомирская, которая работала ассистен-

том режиссера в Купаловском театре, попро-
сила мастеров сшить мне свадебное пла-
тье. Она же достала розы – тогда это было 
непросто. Свидетелем на свадьбе со сторо-
ны Саши был его лучший друг Владимир 
Кин-Каминский. Через три дня после нашей 
свадьбы ушел «старый Влад». Его верная 
спутница, Екатерина Васильевна, умерла 
еще раньше, за полгода до этого.

– Почему вы остались на своей деви-
чьей фамилии и не стали Владомирской?

– После окончания института меня взяли 
в Государственный русский драматический 
театр им.М.Горького. Я хотела идти в искус-
стве своим путем, не прикрываясь извест-
ной фамилией. Считаю, это было правильно: 
мы работали с мужем в разных коллективах 
и развивались самостоятельно.

– И не ревновали друг друга к творче-
ским успехам?

– Всегда искренне радовалась успехам 
Саши.

– Вы считаете его таким же талантли-
вым, как старшие Владомирские?

– В Саше был и аристократизм деда, 
и темперамент отца, и своя неповтори-
мая индивидуальность. Эмоциональной 
выразительностью, филигранной отработ-
кой деталей, фантазией отличались все его 
роли. Его приглашали в кино. Он много 
записывался на радио. Литераторы обожа-
ли Александра Владомирского. По наслед-
ству доставшийся редкой красоты голос, 
умение правильно взять дыхание, выра-
зительно подать материал – даже коллеги 
любовались и учились у него мастерству 
художественного чтения.

– Скажите, своего сына вы назвали в 
честь Данилки из «Раскіданага гнязда», 

которого сыграл ваш супруг на купалов-
ской сцене?

– Да, нам обоим нравилось это имя. 
Данилка в «Раскіданым гняздзе» Я.Купалы – 
первая роль Саши в Купаловском театре. Его 
сразу отметили критики. Даже в армии, куда 
его скоро призвали, работал над образом. В 
одном из интервью Саша говорил: Данилка 
ему «больше всего дорог тем, что мечтает 
преобразить мир искусством».

– Из-за чего ваш брак распался? 
– К сожалению, как многие в актерской 

среде, муж был подвержен пьянству. Своим 
умением вести себя в обществе, тактично-
стью Саша производил впечатление на всех. 
Его талант ни у кого не вызывал сомнений. 
Некоторые режиссеры предпочитали ждать, 

Елена Пастревич и ее сын Данила 
Владомирский.

Спектакль «Последние» по пьесе М.горького. 
Владимир Владомирский – в роли ивана 

Коломийцева, Борис Владомирский играет 
его сына Петра.

Борис Владимирович Владомирский. Борис Владомирский в роли Эзопа  
в спектакле «Лиса и Виноград» по пьесе  

г.Фигейредо (1957 год). Александр Владомирский в роли Данилки  
в «Раскіданым гняздзе», 1972 год.

Владомирские: 
Екатерина, 

Владимир, галина и 
Борис с сыном 
Сашей. Начало  

1950-х годов.
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когда он придет в форму, понимая: най-
ти ему равноценную замену не удастся. Но 
алкоголь, безусловно, накладывал отпечаток 
на поведение. После 6 лет брака мы расста-
лись. Разрыв был болезненным.

– Как складывалась личная жизнь 
вашего супруга после вашего развода? Он 
поддерживал отношения с Данилой?

– Саша был интересным мужчиной, жен-
ского внимания ему хватало. Знаю о его 
романах, о втором браке. Он не прекращал 
общаться с Данилой. Они часами обсужда-
ли волнующие темы, много шутили, читали 
пьесы по ролям. Последние годы мы часто 
виделись с Сашей, особенно на даче, стали 
лучше понимать друг друга.

– Что вспоминается о последних годах 
жизни Александра Владомирского?

– Последнюю роль – Рабиновича в спек-
такле «Перпетум-мобиле, или Вечер еврей-
ских анекдотов», который поставил Борис 
Луценко, – Александр сыграл на сцене наше-
го театра. Это стало его триумфом, его про-
щальным подарком минской публике. Он 
умер 21 января 1997 года, не дожив до 47 
лет. Когда из Купаловского театра вынесли 
гроб, от уличной толпы отделился муж-
чина со скрипкой и на всем протяжении 
пути до проспекта играл мелодию. Это было 
настолько эмоционально, что люди плакали, 
не сдерживаясь. Под звуки скрипки, кото-
рую держал Данилка в «Раскіданым гнязд-
зе», мечтавший искусством преобразить 
мир, Саша и ушел.

– Понимаю, что причиняю боль, но 
решусь спросить: что стало причиной ран-
него ухода из жизни вашего сына?

– Данила с детства страдал ревматоидным 
артритом. Если бы не болезнь, сын мог бы 
стать артистом – его приглашали на радио, он 
потрясающе имитировал. С золотой медалью 
окончил школу, с красным дипломом – линг-
вистический университет, успешно работал 
переводчиком. Для меня он пример мужества 
– никогда не жаловался, был очень активен и 
позитивен, много путешествовал и всегда ста-
рался помочь людям.

Как сын народного артиста СССР 
оказался в ВятЛаге?

– О старшем из династии – народ-
ном артисте СССР и БССР Владимире 
Иосифовиче Владомирском – вспомина-
ют по сей день. Но, увы, знавших его 
людей в Минске уже единицы. Каким он 
запомнился вам?

– На сцене, разумеется, я его не видела. 
Слышала, что был необыкновенно подвижным 
актером, прекрасно танцевал, делал такие куль-
биты, что многие коллеги ахали. Мне кажет-
ся, он сам придумал себе свой образ аристо-
крата и очень достойно его нес. У Владимира 
Иосифовича был каллиграфический почерк, 
он любил писать письма. Обратный адрес ука-
зывал так: «Народный артист СССР Владимир 
Владомирский. Крыжовка». И письма доходили. 
Когда врачи запретили ему курить, часто выпра-
шивал у Саши бычки от сигарет, чтобы сделать 
хотя бы несколько затяжек.

– Читала, что однажды «старый Влад», 
как называли его коллеги-актеры, после 
театрализованного представления на 
первомайской демонстрации, не выходя 
из образа деда-партизана, поехал по про-
спекту верхом на лошади домой, заставляя 
прохожих оборачиваться.

В другой раз, когда пришли демонтиро-
вать его гараж, вышел на балкон, опира-
ясь на свою знаменитую трость, – пожи-
лой мужчина с белой бородой в пенсне, в 
нарядной рубахе с национальным узором, 
в парадном черном костюме, с наградами 
на груди – и так стоял и смотрел. Будто бы 
рабочие, которые уже с ломами взобра-
лись на крышу гаража, увидев его, плюну-
ли под ноги и стали спрыгивать на землю. 
Это мифы, байки или правда?

– Я слышала эти истории. Думаю, они 
достоверны.

– Как получилось, что Бориса 
Владомирского, сына народного артиста 
СССР, осудили за «антисоветскую агита-
цию» и приговорили к 10 годам испра-
вительно-трудовых работ в ВятЛаге МВД 
СССР Пермской области?

– Знаю, что накануне войны Борис окон-
чил Республиканское театральное училище 
и остался в Минске вместе с женой Галей. 
Они только поженились, их еще не приняли 
в труппу, и поэтому они в июне 1941-го не 
отправились с коллективом на гастроли в 
Одессу, а потом – в эвакуацию в Омск.

Что понимал 18-летний юноша о войне? 
Ждал, что она через месяц-другой окончится, 
враг будет разбит. Надо было как-то выжи-
вать. И когда из артистов, оставшихся в окку-
пированном городе, создали Менский театр, 
то Борис Владомирский оказался там. За это 
его и осудили после войны. Конечно, отец 
писал письма, ходил по инстанциям, просил 
за сына. Но освободили Бориса, только когда 
умер Сталин. Год после этого они с Галей рабо-
тали в Брестском театре им.ЛКСМБ, а потом 
им разрешили вернуться в Минск. 

– Борис Владимирович что-то расска-
зывал о своем лагерном прошлом?

– Не любил говорить об этом. Правда, 
Галина Ивановна однажды при мне делилась 
воспоминаниями о своей поездке к мужу 
в ВятЛаг – лагерь произвел на нее жуткое 
впечатление. На людях Борис Владимирович 
обычно был веселым, с прекрасным чув-
ством юмора человеком. И только когда 
выпивал, сдерживаемая боль от пережитой 
несправедливости прорывалась, выплески-
валась наружу. Когда в 1970 году ему нако-
нец присвоили звание заслуженного артиста 
БССР, за него радовался весь коллектив. 
Спустя год его полностью реабилитировали.

«Тыл» Владомирских
– Женщины в семье Владомирских, кажет-

ся, находились в тени своих мужчин. Какой 
вам запомнилась Екатерина Васильевна и 
ваша свекровь Галина Ивановна?

– Екатерина Васильевна еще до войны 
перешла из театра на радио, позже руко-
водила детским кукольным театром при 
городском дворце пионеров. Она отлича-
лась мягкостью, добротой, удивительной 
мудростью. Владимир Иосифович ее обо-
жал. А вот Галина Ивановна (в девичестве 
Чекалинская) была под стать мужу – такая 
же темпераментная, эмоциональная. Они с 
Борисом Владимировичем порой очень бур-
но спорили, случалось – ругались, но потом 
быстро мирились и, как ни в чем не бывало, 
опять души друг в друге не чаяли, только и 
слышалось: «Галочка», «Боречка».

Заочно окончив БГТХИ по специаль-
ности «режиссер драмы», Галина Ивановна 
работала в Купаловском театре ассистентом 
режиссера, помогала Б.В.Эрину, Б.И.Луценко, 
В.Н.Раевскому. Сама поставила несколько 
спектаклей, в том числе «Снежную коро-
леву», «Три Ивана, три брата». Еще она 
работала режиссером дублирования на 
«Беларусьфильме» и режиссером литера-
турно-драматических передач на радио. 
Она поразительно умела устанавливать 
связи, объединять людей. Благодаря этим 
качествам у Владомирских во время сво-
их визитов в Минск останавливались такие 
знаменитости, как поэты Назым Хикмет и 
Евгений Евтушенко, актер Алексей Баталов, 
писатель и сценарист Борис Васильев.

– Вы упомянули о домработни-
це Сонечке. Она заботилась о быте 
Владомирских?

– Сонечка была фактически членом 
семьи, хотя и не являлась родственницей. 
Екатерина Васильевна и Галина Ивановна 
тоже занимались бытом. Но из-за работы 
у них не всегда хватало на него времени. 
Владомирские славилась своей хлебосоль-
ностью, щедростью, открытыми дверями. 
После репетиций часто приглашали кол-
лег-актеров к себе домой. Сонечка быстро 
накрывала стол. А вечером она же варила 
кастрюлю картофеля, добавляла сала и вме-
сте с капустой, огурцами приносила прямо 
к окончанию спектакля в театр. Позже она 
получила однокомнатную квартиру, пере-
ехала туда, но до конца дней ее связывали с 
Владомирскими самые нежные отношения.

Очень не хватает голосов 
Владомирских

– Сохранили ли вы какие-то семей-
ные реликвии актерской династии 
Владомирских?

– По просьбе Галины Ивановны после ее 
смерти многие документы, письма, фотогра-
фии я передала в музеи Минска. Надеюсь, 
им, «как драгоценным винам, настанет свой 
черед», кого-то они заинтересуют. С невест-
кой Валерией поддерживаем порядок на 
даче; ухаживаем за могилами Владомирских 
на Восточном кладбище.

– Оглядываясь назад, за что вы благо-
дарны этой семье?

– За соприкосновение с талантом. Все 
Владомирские были необыкновенно одарены 
от природы и очень много трудились. Когда 
впервые оказалась на их даче в Крыжовке, меня 
потрясло: люди, которые, казалось, полностью 
отдают себя искусству, находят еще силы обу-
страивать загородный дом! Дачу они счита-
ли особым местом, называли ее «Полесская 
легенда» – она строилась в основном на день-
ги, заработанные Владимиром Иосифовичем 
на съемках одноименного фильма. После 
того как у Владимира Иосифовича случился 
инфаркт, он уже практически постоянно жил 
на даче. Утром поднимал флаг на флагштоке, 
а когда приезжал Борис, приветствовал сына 
выстрелом из ружья. Случалось, на грядках 
разбирались роли, выяснялись творческие 
вопросы. Но и отдыхать, радоваться в этой 
семье умели. Иногда в Крыжовке собиралось 
50–60 человек. Таких праздников, как в этой 
семье, больше не припомню ни у кого. До сих 
пор некоторые соседи по даче признаются: им 
очень не хватает голосов Владомирских.

илона ВОСКРЕСЕНСКАЯ.
Фото из семейного архива Елены Пастревич 

и Национального академического  
театра им. Я. Купалы.

Занкавец пераязджае ў Новакузнецк?
У расійскіх СМІ з’явілася інфармацыя, што вядомы беларускі трэнер узначаліць 

новакузнецкі «Металлург».

Чаму «Аўтарытэт» пераехаў у Расію?
Гродзенскі прадпрымальнік Віталь Варановіч распавядае аб тым, чаму быў вымушаны спыніць 

дзейнасць у Беларусі і перавесці бізнес у Расію.

Скачок Мацвея Волкава
Перспектыўны расійскі скакун з шастом будзе выступаць за зборную Беларусі.

У мінулых двух сезонах 51-гадовы Эдуард Занкавец працаваў 
галоўным трэнерам «Дынама» з Санкт-Пецярбурга.

У 2020 годзе піцерскае «Дынама» заваявала «серабро» ў пер-
шынстве ВХЛ, хаця з-за пандэміі турнір прайшоў у скарочаным 
варыянце. У гэтым сезоне падначаленыя Занкаўца дайшлі да 
паўфіналу Кубка Пятрова, дзе ў сямі матчах у драматычнай 
барацьбе саступілі будучаму чэмпіёну «Югры».

Адным словам, камандзе не хапала зусім трохі, каб святка-
ваць перамогу, але не атрымалася. Эдуард Занкавец не хавае, што 
мэта не дасягнута.

– У любым выпадку заўсёды можна выступіць лепш, – кажа 
Эдуард Канстанцінавіч. – Калі браць сезон у цэлым, то рэдка 
бывае так, што каманда праходзіць яго на адной хвалі па нарас-
таючай. У нас былі няпростыя часы, але мы змаглі іх пераадо-
лець. У першую чаргу – з-за класнага калектыву.

Мы ведалі, якія кампаненты ў нас кульгаюць, і іх трэба пад-
цягнуць. Былі пэўныя змены ў складзе, якія не заўсёды хутка 
даюць вынік, таму прыйшлося дзесьці пацярпець.

Але апошнія 15 матчаў чэмпіянату былі аднымі з лепшых у 
лізе. Цяжкасці ў рэгулярным сезоне нас загартавалі, гэта нам 
пайшло на карысць.

У СМІ пасля гэтага з’явілася інфармацыя, што «Дынама» 
не падоўжыць кантракты адразу з чатырма беларускімі 
спецыялістамі – галоўным трэнерам Эдуардам Занкаўцом, яго 
асістэнтам Сяргеем Громавым, а таксама двума трэнерамі па 
агульнафізічнай падрыхтоўцы: Дарынай Былінай і Уладзіславам 
Занкаўцом – сынам настаўніка каманды.

І амаль адразу ж прыйшло паведамленне, што Эдуард 
Занкавец без працы не застанецца – ён узначаліць новакузнецкі 
«Металлург», які таксама выступае у ВХЛ. Маўляў, на гэтай 
пасадзе беларус павінен змяніць Яўгена Папіхіна.

Праўда, на гэты момант на сайце «Металлурга» галоўным трэ-
нерам каманды пакуль значыцца Папіхін, а на сайце піцерскага 
«Дынама» – Занкавец. Самі спецыялісты пакуль устрымліваюцца 
ад каментарыяў, каб не бегчы наперадзе цягніга, але, мяркую, у 
бліжэйшы час кропкі над «і» будуць расстаўлены…

Алесь СІВЫ.

ПРАБЛЕМА

НОВЫЯ ІМЁНЫ

Мацвей пераехаў разам з сям’ёй з Іркуцка ў Беларусь летам 
мінулага года. Дарэчы, бацька спартсмена Канстанцін Волкаў – 
сярэбраны прызёр Алімпіяды-80 па скачках з шастом.

– Атрыманне грамадзянства – гэта дастаткова складаная працэду-
ра, – распавядаў Канстанцін Волкаў. – Паскорыць яе можа толькі кіраўнік 
краіны, калі ён вырашыць у адмысловым парадку даць грамадзянства.

Але, паводле правіл федэрацыі, аднаго грамадзянства недастат-
кова, то бок хто-небудзь з бацькоў таксама павінен атрымаць яго. 
Гэта не ад нас залежыць. Мы вось прыехалі – усё, мы вашы. Справа 

ў тым, што юрысты федэрацыі думалі, што па спрошчаным вары-
янце можна пайсці, але аказалася, што нельга. Трэба рабіць поўнае 
грамадзянства.

У выказваннях Мацвея пра змену грамадзянства гучала пэўная 
крыўда на расійскіх спартыўных чыноўнікаў.

– Усё адбылося на глебе таго, што нам не давалі трэніравацца ў 
сувязі з каранавірусам, – адзначае спартсмен. – Не пускалі ні на адзін 
стадыён, хаця ў іншых краінах лёгкаатлеты працягвалі падрыхтоўку.

Вось бацька і патэлефанаваў у Беларусь – там атлеты маглі 
рыхтавацца без якіх-небудзь праблем. Ужо на наступны дзень 
яму ператэлефанаваў кіраўнік федэрацыі. Неўзабаве бацькі з’ездзілі 
туды, усё паглядзелі, ім вельмі спадабалася. Яны і вырашылі, што 
трэба пераязджаць.

Я разумею, што ў Беларусі мая будучыня. А ў Расіі мне лавіць няма 
чаго. Шкада толькі, што ўсе сябры і сваякі застаюцца ў Іркуцку. У 
астатнім – маю тое, што маю. Так на гэты момант трэба.

16-гадовага спартсмена лічаць вельмі перспектыўным: сёлета ён 
паставіў сусветны рэкорд сярод юніёраў.

Зараз усе фармальнасці вырашаны, і Мацвей Волкаў афіцыйна 
атрымаў права прадстаўляць Беларусь на ўсіх міжнародных 
спаборніцтвах.

Былы старшыня Беларускай федэрацыі лёгкай атлетыкі Вадзім 
Дзевятоўскі з гэтай нагоды выказаўся так:

– Лёгкая атлетыка ў Беларусі на высокім узроўні, але мы рады 
падставіць плячо сябрам з Расіі.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Стаць на ногі было вельмі няпроста
Віталю Варановічу няма яшчэ і пяцідзесяці. Паводле адукацыі 

ён інжынер-механік. Нарыхтоўкай і распілоўкай лесу займаецца з 
2001 года. Праца гэта даволі цяжкая, нездарма ў савецкія часы на 
нарыхтоўцы лесу працавалі, як правіла, зэкі. Сваю фірму Віталь назваў 
«Аўтарытэт», як бы падкрэсліваючы, што занятак гэты няпросты і той, 
хто ім займаецца, заслугоўвае павагі.

Варановіч згадвае, што ў 2001 годзе, калі стваралі фірму, пачыналі з 
некалькіх бензапіл. Спатрэбілася нямала часу, пакуль здолеў набыць трактар 
для тралёўкі, пілараму. Даводзілася браць крэдыты, пазычаць і перапазычаць.

– 20 гадоў я займаюся нарыхтоўкай лесу, і за гэты перыяд не памя-
таю ніводнага года, каб была нейкая пэўная стабільнасць, – згадвае 
Варановіч. – То цэны скачуць, то інфляцыя, то дзялянкі выдзяляюць і 
тут жа забараняюць, то кідаюць на ельнікі альбо буралом.

Як у такіх умовах весці бізнес?
Кіраўнікі лясгасаў казалі: будзеш мець тэхніку, каб распрацоўваць 

балотныя дзялянкі, – заўсёды будзеш мець працу. Давялося зноў 
улазіць у крэдыты, тэхніку з часам набыў, але расцэнкі за больш скла-
даную працу не павялічыліся, ды і працы не паболела. А самае прыкрае: 
дзяржаўныя лясгасы ніколі своечасова не разлічваліся за зробленае.

– Нам яны не плацілі, а за гэтыя грошы набывалі сабе тэхніку. Нам пачалі 
даваць толькі такую працу, якую самі не хацелі выконваць, а то і наогул 
пераставалі выдзяляць нават цяжкадаступныя дзялянкі, – распавядае мой 
суразмоўца. – А крэдыты трэба было аддаваць, заробак у людзей зніжаўся.

Варановіч распавядае, як гэта ўсё адбывалася: лясгас купляе лес сам 
у сябе, бо, каб выразаць дзялянку, ён павінен яе купіць, то бок проста 
пераганяе грошы з адной сваёй кішэні ў другую. Наймае фірму кшталту 
«Аўтарытэта» Варановіча, каб яна спілавала гэтую дзялянку. У сярэднім за 
нарыхтоўку аднаго куба лесу лясгас плаціць фірме 14 рублёў.

– Напрыклад, мы нарыхтавалі тысячу кубоў, я прыходжу да кіраўніка 
лясгаса: разлічыцеся са мной за працу. А мне адказваюць: грошай няма, 
але ты можаш узяць заробак лесам.

Прадпрымальнік быў бы згодны ўзяць гэты лес па прэйскурантным 
кошце, бо ён ніжэйшы за біржавы, але пра гэта і гаворкі няма: маўляў, 
удзельнічай у біржавых таргах і забірай лес.

– Але мне няма сэнсу купляць на біржы лот у трыста кубоў, калі 
мне патрэбна ўсяго 30, – тлумачыць Варановіч. – А лясгас, патраціўшы 
9 рублёў за набыццё кубаметра дзялянкі і яшчэ 14 рублёў заплаціўшы за 
нарыхтоўку фірме, на біржы прадае гэты лес па 230 рублёў за кубаметр.

Такая вось арыфметыка атрымліваецца, падсумоўвае 
прадпрымальнік. А дамова паміж лясгасам і фірмай складзена так, што 
дапускае адтэрміноўку па аплаце 180 дзён. Хочаш – падпісвай такую 
дамову, не хочаш – не падпісвай.

– Атрымліваецца, ты робіш паслугу, нарыхтоўваеш лес, лясгас яго 
прадае ў 100 разоў даражэй, чым уклаў грошай, а потым на законных 
падставах шэсць месяцаў можа табе не плаціць за выкананую працу.

Вось таму, тлумачыць Варановіч, і давялося перавозіць фірму 
ў Расію, каб там зарабляць і разлічвацца за крэдыты з беларускімі 
банкамі. Дарэчы, у Расіі, са слоў майго суразмоўцы, працы – «на гады і 
без перапынку», і плацяць лепш.

– Шкада толькі сваіх людзей, якія страцілі працу, – уздыхае 
прадпрымальнік. – Нехта пайшоў працаваць у лясгас, нехта – у калгас, 
некаторыя ў горад ездзяць. У Расію паехалі толькі пяць чалавек.

Ці патрэбна Міністэрства лясной гаспадаркі?
Прадпрымальнік Варановіч, адпрацаваўшы 20 гадоў на нарыхтоўцы 

лесу, прыйшоў да высновы, што не. Паводле яго пераканання, 
міністэрства стала спажыўцом лесу, а лес – гэта не рэсурс, не валю-
та, як лічаць нашы ўлады, а аснова экалогіі, здаровай і бяспечнай 
жыццядзейнасці! Прыклад: у ваколіцах Азёраў Гродзенскага раёна 
навыразалі дзялянак, а ў вясковых студнях знікла вада.

– Едзеш па дарозе праз лес – ён, здаецца, стаіць суцэльнай сцяной 
без канца. А варта зайсці ў глыбіню на 100 метраў – там усё высечана, 
голы палігон. І так паўсюль.

Некаторыя лясгасы, распавядае Варановіч, у пагоні за прыбыткам 
выразаюць свае фонды ледзь не на год наперад, і ўсё гэта застаецца 
незаўважаным.

– Міністэрства лясной гаспадаркі варта было б ліквідаваць, – 
лічыць Варановіч, – а лясніцтвы перадаць у ведамства Міністэрства 
прыродных рэсурсаў і аховы навакольнага асяроддзя. Інакш для нашых 
нашчадкаў лесу ў Беларусі не застанецца.

Міхал КАРНЕВІЧ.
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па-за ГуЛьнЁЙ

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

ШаХматЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫлКО.

з  пЕРШЫХ  вуСнаЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

футБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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Па гарызанталі: 1.«… 
хараства, я верны ваш халоп, // 
Капрызаў Вашых неадступны 
лёкай» – з песні «… хараства» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка А.Камоцкага). 8.Японскае 
нацыянальнае адзенне. 
9.Раённая газета (разм.). 10.Для 
добрага ката і ў лютым … 
(прык.). 13.Калі зімой …, то 
летам раса (прыкм.). 14.«Зямлю 
бацькоў // Я так люблю, // 
Што ненавідзець // Маю … !» 
– з верша Р.Барадуліна «Зямля 
бацькоў». 15.«Пакуль каханая – 
// Сусвет перапаўняе . // А зне-
любее – засланяе …» – з верша 
«Кветкай цвіце…». 18.«За Вамі 
я ішоў на … зямлі // На выспу 
сноў, што звалася каханнем» 
– з верша «Вы мне жыццём і 
забыццём былі». 19.Люты-
бацюхна з зімы … збівае 
(прык.). 22.«Каб сам сабою стаў 
народ, // Пачуўшы … роднай 
мовы» – з верша «Роднаму 
слову». 23.«А … даганяла 
зіму; // Заяц скочыў у лужу 
блакіту» – з верша «Уцякала 
зіма ад вясны». 25.Мучны 
выраб, сімвал вясенняга соней-
ка. 29.Каханая, любая (разм.). 
31.«… не забаўка», «Ці пазя-
хае бегемот», «Кобра ў торбе» 
– зборнікі вершаў для дзяцей 
Р.Барадуліна. 32.Грамадскі 
дзеяч – выбітны аратар і 
публіцыст. 33.Тое, што набыта.

Па вертыкалі: 1.Імя 
маці Р.Барадуліна, якой ён 
прысвяціў шмат твораў. 
«Пакінула мне на зямлі 
// цяпло // … Андрэеўна, 
вогнепаклонніца» – з верша 
«Вогнепаклонніца». 2.Люты 
– … звярыных вяселляў 
(прык.). 3.«Разгарнуць твае 
чорныя … , // Цалаваць а 
паўночнай цішы» – з вер-
ша «Эрас і Псіхея» паэта, 
каталіцкага святара Казіміра 
Сваяка, які вёў набажэн-
ствы на беларускай мове і 
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не бязродны … – // Гавары са 
мной па-беларуску» – з вер-
ша Я.Янішчыц «Будзе слоту 
абвяшчаць прагноз».

Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.

мазаІКа

мазаІКа

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

Из пЕРвЫХ уСт дуХОЎнаЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯнЕРЫ

ЧаСтнаЯ ЖИзнь

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТлАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯТлАНІЧ.

ЦІКава

пОЛЕзнО знать ГРОмКОЕ дЕЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги изъяли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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П О Ш Т А

КАлОНКА 
АлЕСЯ НЯЎвЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕтА–ЧытАЧ

ПРАШУ СлОвА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРтИНА жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

НА ЗАмЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

мНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НАБОлЕлО!

ЕСтЬ вОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый ОПыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Боль і слёзы нашы
вып’ем з поўнай чашы
У Віцебску асудзілі на «суткі» 
дзвюх дзяўчат, якія «публічна 
выказвалі грамадска-палітычныя 
погляды». Віна дзяўчат была толькі 
ў тым, што яны каля храма запалілі 
чырвоныя лампады ў памяць пра 
ахвяр Чарнобыля.

Як да храма нас вядзе дарога,
Дык у душах Бог яшчэ жыве…
Толькі ўсё ж людзей было нямнога,
Што ў той дзень спяшаліся к царкве,
Бо хвалююць іншыя турботы,
Мусібыць, цяперашніх людзей,
І маліцца ў іх няма ахвоты
Ці няма на Госпада надзей.
І, напэўна, з гэтае прычыны
Ля царквы так званым ціхарам
Кінуліся ў вочы дзве дзяўчыны,
Што ў той дзень прыйшлі  
  маліцца ў храм.
У руках – чырвоныя лампадкі,
Плешчуцца агеньчыкі ўнутры…
Затрымалі іх і анігадкі,
Павялі ў машыну ціхары.
Пратаколы склалі ў райаддзеле –
Смеху варты іх бязглузды змест:
Быццам бы лампадкамі хацелі
Выказаць уладзе свой пратэст.
Потым суд справадзіў іх за краты,
Бо не маюць літасці суды.
За каго ж маліліся дзяўчаты?
За ахвяр чарнобыльскай бяды.
Тыя чалавечыя ахвяры –
Нашы слёзы, смутак наш і боль.
А дзяўчат адправілі на нары…
І сумненняў мы не маем больш:
Вып’ем мы пакуты з поўнай чашы,
Так сказаць, на годнасць  
  пройдзем тэст,
Бо, выходзіць, нават слёзы нашы
Успрымае ўлада як пратэст.
                         ***
Сёння ўлада жорсткая ў краіне –
Правіць баль, бы ў пекле сатана:
То далье смалы, то дроў падкіне…
Толькі не дапетрыла яна:
Можна спапяліць, знявечыць цела,
Ды не ўдасца вытравіць душу.
А малітва ў неба паляцела…
Божа, Ты пачуй яе, прашу!
Нявеста – не дурніца 
– Мая нявеста – існая дурніца.
Праз тыдзень мы павінны 
  пажаніцца.
Быў у яе – забыў свой тэлефон.
Лічы, што запісная кніжка ён.
І там жа палюбоўніц нумары.
Іх у мяне, прызнацца, цэлых тры.
Я думаў, што ад лютасці нявеста
Назаўтра растаўчэ мяне на цеста.
Аднак была спакойнаю размова:
Яна пра палюбоўніц мне – ні слова.
– А колькі зарабляеш ты за месяц?
– Калі ў далярах, недзе тысяч 
  дзесяць.
– Наконт нявесты можаш  
   не журыцца:
Яна ў цябе, канешне, не дурніца…

Дзіўная перамена 
– Чаму, калі жаніўся, дык дзяўчаты
Жадаюць пазнаёміцца са мною?
Раней жа пачуваўся як пракляты –
Абходзілі дзяўчаты стараною…
– Бо ты цяпер мужчына самавіты,
І выгляд у цябе на заглядзенне:
Паголены, падстрыжаны, памыты,
Яшчэ й адпрасаванае адзенне.

Памінкі і пагода
Наперадзе памінкі, небыццё…
І хоць пражыў ты слаўнае жыццё,
Ды колькасць «памінальшчыкаў» 
  заўсёды
Усё адно залежыць ад пагоды…

Падстава для п’янкі
Сяброўкам заявіла маладзіца:
– Хоць раз у месяц трэба мне 
  напіцца.
– Чаму?! – усклікнуў разам гурт 
  жаночы.
– Каб ад смартфона адпачылі 
   вочы…

Творчасць чытача
Сваю новую задачу прапа-

нуе Міхаіл Кошаль з Мінска (гл.
дыяграму).

Белыя: Кре1, Фf8, Ла5, Са8, 
Сh2, Кb3, Kf7, пd6 (7).

Чорныя: Кре6, Сf6, Кb5, Кh6, 
пп. а7, d4, g5, g7 (8).

Мат за 2 хады.

Дасылайце рашэнні на адрас 
рэдакцыі (220030 г.Мінск, вул.
Энгельса, 34а) або на электрон-
ны адрас: vadim_ne67@mail.ru.

З турнірнай хронікі
У Мінску прайшлі чэмпіянаты Беларусі па шахматах. У мужчын 

перамог Кірыл Ступак, у жанчын – юная Аляксандра Тарасенка. 
Крыху раней адбыліся юніёрскія (да 20 гадоў) першынствы краіны, 
дзе чэмпіёнамі сталі Дзяніс Лазавік і Аляксандра Тарасенка. А 
ў Екацярынбургу пасля выкліканага пандэміяй гадавога перапын-
ку завяршыўся турнір прэтэндэнтаў. Права на матч з чэмпіёнам 
свету Магнусам Карлсенам заваяваў расійскі гросмайстар Ян 
Няпомняшчы. Мы яшчэ распавядзём пра гэтыя спаборніцтвы больш 
падрабязна.

Пад назвай «Святлана»
Сёлетні Кубак Еўропы сярод клубаў праходзіў у анлайн-фармаце. 

За каманду «Святлана» выступалі беларускія гросмайстры Уладзіслаў 
Кавалёў, Сяргей Азараў, Андрэй Жыгалка, міжнародны майстар 
Віталь Мерыбанаў, а таксама гросмайстар Яўген Агрэст (Швецыя) 
і міжнародны майстар Валерый Казакоўскі (Літва). Клуб паспяхо-
ва прайшоў першы этап спаборніцтва, але на другім этапе выбыў 
з далейшай барацьбы, хаця і атрымаў некалькі цікавых перамог. 
Прапануем два паядынкі.

Максім Ваш’е-Лаграў – Уладзіслаў Кавалёў
1.f4 Кh6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.e3 c5 5.cd ed 6.Кc3 Кc6 7.Фb3 d4 8.ed cd 

9.Кe4 Сe7 10.Сb5 0-0 11.С:c6 bc 12.d3 Кf5 13.0-0 Сe6 14.Фc2 Сd5 15.Сd2 
a5 16.b3 f6 17.Лae1 Фb6 18.Лf2 Лf7 19.h3 Сf8 20.Крh2 Лfa7 21.Лfe2 a4 22.b4 
a3 23.Кc5 С:c5 24.bc Фb2 25.Сc1 Ф:c2 26.Л:c2 С:f3 27.gf Крf7 28.Крg2 Лb8 
29.Крf2 Лb1 30.Лc4 Лa8 31.Лc2 Лa6 32.Лc4 Лa5 33.Лc2 Лbb5 34.Сd2 Лa8 
35.Сc1 h5 36.Лc4 Лaa5 37.Сd2 Лb2 38.Лe2 Лab5 39.Сc1 h4 40.Лcc2 Лb1 
41.С:a3 Лh1 42.Лb2 Кe3, 0:1.

Віталь Мерыбанаў – Іван Чэпарынаў
1.e4 c5 2.Кf3 d6 3.Кc3 Кf6 4.d4 cd 5.К:d4 a6 6.Сe2 e5 7.Кb3 Сe7 8.0-0 

0-0 9.Крh1 Кc6 10.f4 b5 11.a3 Сb7 12.Сe3 Лc8 13.Сf3 Кa5 14.К:a5 Ф:a5 
15.Фd2 Фc7 16.Фf2 Фc4 17.Сe2 Фe6 18.f5 Фd7 19.Сg5 К:e4 20.К:e4 С:e4 
21.f6 22.С:f6 gf 23.Ф:f6 Фe6 24.Фh4 Фg6 25.Сf3 Лc4 26.Фe7 С:c2 27.Сd5 Лf4 
28.Л:f4 ef 29.Лf1 Фf5 30.Ф:d6 Фd3 31.Лe1 Фf5 32.h3 a5 33.Лf1 Фg6 34.Ф:f4 
Сd3 35.Лf3 Сc4 36.С:c4, 1:0.

Сталічныя спаборніцтвы
У Мінску прайшлі чэмпіянаты Беларусі сярод юнакоў і дзяўчат да 

12, 14 і 16 гадоў. У малодшай групе перамаглі Аляксандр Гвоздзь і 
Лізавета Ляшкевіч, у сярэдняй – Арцём Стрыбук і Марына Хоміч, у 
старэйшай – Глеб Галкін і Ксенія Зелянцова.

У сталіцы адбыўся і традыцыйны шахматны турнір Саюза 
беларускіх пісьменнікаў. Прызавую тройку склалі Вольф 
Рубінчык, Яўген Бяласін і Васіль Жуковіч. Адзначым, што 
з шахматыстамі-мужчынамі змагалася і Людміла Паўлікава-
Хейдарава.

«Бронза» чэмпіёна
Фінішаваў чарговы анлайн-турнір з удзелам чэмпіёна свету 

Магнуса Карлсена. Нарвежац выйграў першы этап спаборніцтва з 
удзелам 16 гросмайстраў, але на стадыі плэй-оф згуляў менш уда-
ла, саступіўшы Яну Няпомняшчаму. У выніку перамог галандзец 
Аніш Гіры, а М.Карлсен заняў трэцяе месца.

Магнус Карлсен – Ян Няпомняшчы
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кc3 d5 4.cd ed 5.Сg5 Сb4 6.Фa4+ Кc6 7.e3 h6 

8.С:f6 Ф:f6 9.Кe2 0-0 10.a3 С:c3+ 11.К:c3 Кe7 12.Сe2 c6 13.0-0 Кf5 14.b4 
Кh4 15.Крh1 Фg6 16.g3 Кf5 17.b5 h5 18.bc bc 19.Лg1 h4 20.gh Фf6 21.h5 
c5 22.К:d5 Сb7 23.Сf3 С:d5 24.С:d5 Лad8 25.Фc6 Ф:c6 26.С:c6 cd 27.Лg5 
Кe7 28.Сf3 de 29.fe Лd3 30.Лe5 Кc8 31.a4 Кd6 32.Лc1 Лb8 33.Крg2 Лbb3 
34.Лc6 Крf8 35.a5 f6 36.Лe6 Кf5 37.h6 К:h6 38.Лc8+ Крf7 39.Лa6 Лd2+ 
40.Крg3 Кf5+ 41.Крf4 Лf2 42.Л:a7+ Крg6 43.Лcc7 Крh6 44.Кр:f5 Л:e3 
45.Лc5 g6+ 46.Крg4 Лf:f3, 0:1.

Магнус Карлсен – Ян Няпомняшчы
1.e4 c5 2.Кf3 d6 3.d4 cd 4.К:d4 Кf6 5.Кc3 a6 6.a4 e5 7.Кf3 h6 8.g3 Сe7 

9.Сg2 0-0 10.0-0 Сe6 11.Кh4 Кbd7 12.Кf5 С:f5 13.ef Фc7 14.a5 Лab8 15.Сe3 
Лfc8 16.Фd3 Сf8 17.Лfc1 b6 18.ab К:b6 19.Л:a6 Кc4 20.Кd5 Фd8 21.b3 К:e3 
22.Ф:e3 Лc5 23.c4 Фc8 24.К:f6+ gf 25.Лa7 Ф:f5 26.Сd5 Фg5 27.Лb1 Ф:e3 
28.fe Лb4 29.С:f7+ Крh8 30.Сd5 Лc8 31.Крg2 Лcb8 32.Лf7 Сg7 33.Лa1, 1:0.

Аніш Гіры – Ян Няпомняшчы (фінал)
1.e4 c5 2.Кf3 Кc6 3.Сb5 e6 4.С:c6 bc 5.d3 Кe7 6.Кbd2 Кg6 7.h4 h5 

8.e5 d6 9.ed e5 10.Кc4 Сg4 11.Сg5 f6 12.Сd2 С:d6 13.Фe2 Сc7 14.0-0-0 
0-0 15.Крb1 Лb8 16.Лdg1 Кf4 17.С:f4 ef 18.Лe1 Фd5 19.Фd1 Лfe8 20.b3 
Крf7 21.a4 Лbd8 22.Крa2 Крg6 23.Лhg1 Крh6 24.Лh1 Фf7 25.Крb1 Сe6 
26.Кfd2 Сd5 27.Лhg1 Фg6 28.Л:e8 Л:e8 29.f3 f5 30.Фf1 Фg3 31.Лh1 Сd8 
32.Кd6 Лf8 33.К2c4 С:h4 34.Кe5 Лf6 35.c4 Сg8 36.Кb7 Лe6 37.Лh3 Л:e5 
38.Л:g3 С:g3, 0:1.

Праверце адказы
Задача М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 9 красавіка, раша-

ецца: 1.Фс3!
Рашэнне пазіцыі С.Дарошчанкі: 1.Кf6+! Л:f6 2.Л:b8+ (1...gf 2.Лg1+).
Першымі правільна рашылі Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Ігар 

Ананіч, Віктар Жук, Сяргей Цяльпук.
Вадзім ЖЫЛКО.

Что нельзя сажать  
рядом с помидорами в теплице

 Идеальные условия – когда у каждой культуры есть 
свое место. Однако не всегда можно высадить овощи 
на удалении друг от друга, поэтому случается, что 
даже опытные огородники их совмещают.

Считается, что и в теплице, и на грядках некоторые 
культуры плохо уживаются с томатами. Соседство 
нежелательно из-за того, что вредители и болезни, 
свойственные для одной культуры, могут навредить и 
томатам.

Что нельзя сажать рядом с помидорами
Многие огородники уверены, что ни в коем слу-

чае не стоит размещать поблизости с томатами огур-
цы. Пупырчатым жизненно необходима повышенная 
влажность грунта и воздуха, что крайне вредно для 
роста и развития помидоров.

Как представитель пасленовых, сладкий перец так-
же не подходит, чтобы «селиться» рядом с помидора-
ми. У него, как и у остальных, другие требования к 
условиям обитания.

Соседство петуний также неблагоприятно для 
томатов. Рассада этих цветов может заразить овощ 
опасным вирусом, вылечить от которого не удастся.

Не могут быть добрыми соседями томатов и 
баклажаны. На пользу этому не пойдут даже их 
«родственные связи». Однако в данном случае мож-
но найти выход. Томаты, которые вытягиваются в 
длину, надо посадить там, где они не смогут закрыть 
баклажаны, которым необходим свет. За каждым 
овощем важно хорошо ухаживать – вовремя и в 
нужном объеме поливать, вносить удобрения, под-
вязывать и формировать.

Полина ДОРОЖКиНА.

БуДЬТЕ ЗДОРОВЫ!

Как снизить холестерин  
без лекарств

Для этого нужно придерживаться всего нескольких простых советов.
Атеросклероз – бич XXI века. Угроза этого заболе-

вания заключается в последствиях. К таковым отно-
сятся инсульты и инфаркты. Аналитики Всемирной 
организации здравоохранения констатируют: в раз-
витых странах смерти от сердечно-сосудистых забо-
леваний составляют 46,2% от общего числа летальных 
исходов. Такая статистика почти в 3 раза превышает 
печальные показатели рака, пишет сайт medicina.ua.

К образованию атеросклероза приводит накопление 
вредного холестерина в организме. Этому способству-
ют нездоровый стиль жизни и неправильное питание. 
Опасность ситуации заключается в том, что инсульты и 
инфаркты значительно «помолодели» за последние годы. 
Теперь эти патологии всё чаще встречаются среди паци-
ентов в возрасте 25 лет. Этот факт подчеркивает необхо-
димость качественной профилактики атеросклероза. Как 
же предотвратить накопление холестерина?

Для этого нужно придерживаться всего нескольких 
простых советов.

50% клетчатки
1/3 холестерина в организм поставляется с пищей. 

Оставшиеся 2/3 синтезирует печень. Соответственно, 
большую роль в накоплении холестерина и развитии 
сердечно-сосудистых болезней играет питание. Каким 
же оно должно быть?

50% рациона должны составлять свежие овощи. В 
этих продуктах содержится большое количество клет-
чатки, играющей важную роль в пищеварении. Этот 
компонент также способен вбирать в себя холестерин, 
попавший в желудок с пищей и выводить его из орга-
низма. Благодаря этому сохраняется здоровье сосудов.

Блюда по порядку
Питайтесь 5 раз в день небольшими порциями. 

Каждая порция должна содержать 200 граммов вкус-
ного съедобного. Прием пищи должен быть ежедневно 
в одно и то же время – в таком случае пищеварение 
становится более эффективным. Организм не откла-
дывает холестерин, чтобы защититься от голода.

Ученые рекомендуют бобы
Недавние исследования доказали: бобовые снижа-

ют уровень холестерина в организме.
Нет трансжирам

Избегайте трансжиров, известных как гидрогенизи-
рованные жиры. Они не вызывают чувства насыщения, 
принося исключительный вред организму. Трансжиры 
легко откладываются на стенках сосудов, разрушая их 
структуру. Такой компонент содержится в следующих 
продуктах:

– маргарине;
– колбасах;
– выпечке;
– блюдах из фастфуда.
Изучите состав продукта перед покупкой.

Просто добавь воды
Чистая вода – необходимый компонент для 

любых химических процессов в организме. 
Правильный питьевой режим помогает поддер-
живать здоровую консистенцию крови, что пози-
тивно сказывается на состоянии сосудистой систе-
мы. Обильное употребление воды предотвращает 
образование тромбов и холестериновых бляшек в 
кровеносной системе.

Чтобы сохранить хорошее состояние здоровья, упо-
требляйте в день не менее 6 стаканов столовой воды 
без добавок.

Затушите ее навсегда
Одна из угроз скрывается в пепельнице. 

Учеными доказано: компоненты, содержащиеся в 
сигарете, способствуют накоплению холестерино-
вых бляшек на стенках сосудов. Это происходит, 
поскольку под воздействием курения разрушают-
ся стенки сосудов. Организм, пытаясь восстано-
вить их, также задействует вредный холестерин, 
содержащийся в избытке в организме курильщика. 
Таким образом возникают холестериновые бляш-
ки. Просвет сосудов сужается. Так запускается 
механизм многих заболеваний.

Примечательно, что после 3 месяцев полного отказа 
от курения уровень холестерина в крови нормализу-
ется.

Здоровье нуждается в этом
Физическая активность необходима для хорошего 

состояния всех систем организма. Причина в том, что 
спортивные тренировки значительно ускоряют крово-
ток. Благодаря этому холестерин не успевает прикре-
питься к стенкам сосудов, и холестериновые бляшки 
не образовываются.

Чтобы держать тело в тонусе, совершенно не обяза-
тельно записываться в тренажерный зал. Ежедневные 
прогулки по 40 минут или бег трусцой по 25 минут 
обеспечат необходимым эффектом.

Употребляйте ужин за 4 часа до отхода ко сну. 
Непереваренная пища может способствовать выделе-
нию токсинов.

Физические нагрузки – один из лучших спосо-
бов снижения «плохого» холестерина. Занимайтесь не 
менее 30 минут в день 5 раз в неделю.


